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Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
Õòî õî÷à 
íàáûâàöü ãàçåòó  
¢ îô³ñå ðýäàêöû³ — 
÷àêàåì!

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...

ßêóá ÊÎËÀÑ

Намінальная налічаная сярэдняя заработная плата работнікаў у Беларусі склала ў маі 943,9 рубля, паведамляе Нацстат. 

Пад Белаазёрскам у ДТЗ загінулі пяць чалавек. У аўто было пяць мужчын,  
дзве жанчыны і трое дзяцей. У крыві кіроўцы выявілі 1,4 праміле алкаголю.

ПАД ГРАДУСАМ

В этом году среди лауреатов 
ежегодного конкурса «Человек 
Дела» не оказалось ни одной жен-
щины. Также авторитетное жюри 
конкурса проигнорировало пред-
ставителей IT-отрасли и банков-
ского сектора.

«Народная Воля» поинтересова-
лась, почему.

«В этом году были рекомендо-
ваны пять представителей бан-
ков, но достаточно принципиаль-
ную позицию занял академик Петр 
Никитенко, который возглавляет 
общественный совет конкурса, – 

объяснил основатель конкурса биз-
несмен и издатель Виктор Жук. – 
На его взгляд, мы очень увлекались 
финансовым сектором. И трудно 
назвать банкира, который не был 
бы лауреатом конкурса «Человек 
Дела». Что-то похожее произошло 
и с IT-сегментом. В прошлом году 
среди лауреатов было аж четыре 
представителя этого сектора эко-
номики, включая очень известных, 
таких как Виктор Прокопеня. В 
этом году мы отметили только 
Национальный центр электронных 
услуг господина Андрея Ильина за 
создание инфраструктуры элек-

тронного правительства. Они сде-
лали очень большое дело.

Члены общественного совета, 
в который я тоже вхожу, уделили 
основное внимание реальному секто-
ру экономики. Это все реальные про-
изводители. Посмотрим, может, в 
следующем году маятник качнется в 
другую сторону…

Что касается отсутствия сре-
ди лауреатов конкурса женщин, то 
мы работаем исключительно по 
рекомендациям государственных 
органов, исполкомов, министерств 
и ведомств. И в этом году среди 
тех кандидатур, которые нам пред-

ставили на рассмотрение, жен-
щин не было. Хотя в прошлые годы 
были одна-две-три. Я сам задумал-
ся, почему так происходит. У нас 
во власти ключевые посты зани-
мают мужчины. Рекомендации на 
конкурс подписывают министры, 
председатели концернов, председа-
тели облисполкомов. Это все муж-
чины. На мой взгляд, чем больше 
будет женщин среди представите-
лей органов власти, тем лучше. Не 
понимаю, почему предприниматель-
ские союзы не выдвигают женщин. 
Они тоже в основном предлагают 
мужчин…»

Ни одной женщины!
А еще ни одного банкира и ни одного айтишника!

ЗАКУЛИСЬЕ

ПОИМЕННО

Пуцін – Лукашэнка:  
што прынясуць Беларусі закрытыя 

перамовы на востраве Валаам?

Кто стал «Человеком Дела»?
Счастливчиков всего 12. Каждый из них получил диплом, аплодисменты и статуэтку в виде лошади,  

автором которой является белорусский скульптор Сергей Гумилевский.
В отличие от прошлых лет те, 

кто выходил на сцену, практически 
не благодарили президента и пра-
вительство (посол Азербайджана, 
который пожелал здоровья и счастья 
Александру Лукашенко, который соз-
дал в Беларуси прекрасные условия 
для ведения бизнеса, – единственное 
исключение). Остальные бизнесмены 
в основном рассыпались в компли-
ментах собственной команде и орга-
низаторам конкурса.

Некоторые удачно шутили. 
Например, Михаил Шруб, получив 
свой диплом, сказал: «Есть три вер-
ных способа разориться: женщины 
(самый приятный), карты (самый 
быстрый) и сельское хозяйство 
(самый надежный)».

Однако пример Михаила Шруба 
как раз доказывает, что сельское 
хозяйство может быть в нашей стра-
не успешным бизнесом.

Бизнесмен Александр Бобореко 
сорвал аплодисменты, ответив на 
вопрос «Какими качествами должен 
обладать руководитель успешного 
предприятия?»: «Интуицией, ког-
да подбирает персонал, и железной 
выдержкой и нервами, когда видит, 
как коллектив работает».

Основ атель компаний 
«Диамантпром» и «Платина-груп» 
Алексей Корягин после конкурса 
поделился своей жизненной филосо-
фией, которая, возможно, будет близ-
ка многим.

«Оглядываясь на свою жизнь, я при-
хожу к пониманию, что моим худшим 
врагом было стремление к совершен-
ству, – говорит Корягин. – Я был вос-
питан в условиях высоких ожиданий 
своих учителей. В возрасте десяти лет 
я верил, что я глуп, – только потому, 
что так считала учительница рус-
ского. И только после 20 лет ко мне 

пришло осознание того, что постоян-
ная критика и самокритика ведут к 
разрушению личности. Для меня стало 
совершенно очевидным, что в жизни 
мы получаем не то, чего хотим. Мы 
получаем то, чего мы заслуживаем по 
нашему собственному мнению. Вот 
почему надо верить в себя и отно-
ситься к себе как к человеку, достой-
ному всего самого лучшего, что только 
может предложить жизнь.

Осознав это, я научился отвечать 
за свои поступки, точно понимая, что 
мое будущее будет результатом моего 
сегодняшнего выбора. Я – то, во что я 
верю, и все то, чем я хочу быть.

Уверен, что в современном мире 
дикой конкуренции побеждает не 
тот, кто работает, как ломовая 
лошадь, а тот, кто без лишней суе-
ты и колебаний твердо и уверенно 
идет к своей цели, сохраняя при этом 
как физическое, так и психическое 

здоровье, ведь так или иначе никто 
не может причинить нам вред или 
расстроить без нашего сознательного 
(или бессознательного) согласия.

Я давно уже не нуждаюсь в чьем-
либо одобрении или принятии. 
Беспокойство о том, что думают 
другие, – это пустая трата времени. 
Другие люди смотрят на меня через 
свою призму, и их мнение не имеет 
для меня никакого значения.

Сегодня я все еще учусь в шко-
ле жизни, и каждый день дает мне 
прекрасную возможность приобрести 
новые знания.

Моя жизнь принадлежит мне, и я 
имею право делать свой выбор. Жизнь 
должна быть жизнью, а не существо-
ванием, и я выбираю подлинную жизнь 
безо всяких оправданий и извинений. 
Того же желаю и вам. Будьте счастли-
вы и дарите счастье другим».

(Окончание на 2-й стр.)

Яшчэ колькі дзён таму 
паведамлялася, што сустрэ-
ча Уладзіміра Пуціна з 
Аляксандрам Лукашэнкам 
прызначана на 18 ліпеня. Але 
вось з’явілася інфармацыя, 
што перамовы могуць адбыцца 
на тыдзень раней – 11 ліпеня. 
І не ў Крамлі, і не ў Санкт-

Пецярбургу, а на востраве 
Валаам, што на Ладажскім 
возеры. Месца, можна ска-
заць, святое, там знаходзіцца  
ўсім вядомы манастыр.

Пакуль не вядома, за 
якімі сценамі будуць весціся 
перамовы, але няцяжка 
ўявіць, якімі яны будуць 

– надзвычай нялёгкія як 
для аднаго субяседніка, так 
і для другога. Палітолаг 
Уладзімір Мацкевіч лічыць, 
што рабочыя групы, якія 
былі створаны з двух бакоў 
для ўзгаднення пазіцый 
па «саюзнай дзяржаве», 
не знайшлі паразумен-

ня па вострых пытаннях, 
а таму сітуацыю павінны 
разруліць прэзідэнты.

Для нас, беларусаў, важ-
на, каб не здарылася самае 
страшнае – не атрымала-
ся так, што праз нейкі час 
мы згубім незалежнасць і 
суверэнітэт.

Дзе Зміцер Завадскі?
19 гадоў прайшло  
з таго дня, як быў 

гвалтоўна выкрадзены 
журналіст  

Зміцер Завадскі.
7 ліпеня 2000 года ён паехаў 

на службовай машыне ў аэрапорт 
сустракаць свайго сябра і калегу 
Паўла Шарамета, і да сённяшняга 
дня аб ягоным лёсе нічога не 
вядома. Нягледзячы на тое, што за 
выкраданне журналіста асуджаны 
чатыры чалавекі, на пытанне, 
дзе знаходзіцца цела Дзмітрыя 
Завадскага, адказу няма.

Калі Дзмітрыя выкралі, яму 
было 27 гадоў. У памяці многіх 
ён назаўжды застаўся маладым і 
прыгожым.

Рана ці позна ягоныя забойцы 
будуць пакараны судом.

ГУЧНАЯ СПРАВА

ДЫПКУР’ЕР

Халаднавата!
У сераду 10 ліпеня 

амаль паўсюль дажджы, 
днём месцамі навальніцы. 
Днём +14…20°C, у Мінску 
+15…17°C.

У чацвер таксама даж-
джы і +15…22°C. У Мінску 
+17…19°C.

У пятніцу 12 ліпеня 
кароткатэрміновыя даж-
джы. Ноччу +5…12°C. 
Днём будзе +13…20°C, 
толькі па паўднёвым захад-
зе да +21…22°C. У Мінску 
+15…17°C.

За што Джэніфер Мур падзякавала Уладзіміру Макею?
Учора, 8 ліпеня, Павераная ў Справах ЗША ў Беларусі Джэніфер Мур і аташэ па пытаннях абароны  
падпалкоўнік Шон Кайл наведалі сустрэчу нашчадкаў удзельнікаў славутага партызанскага атрада  

братоў Бельскіх у Навагрудку. 

Сярод гасцей з ЗША, Расіі, 
Ізраіля і краін Еўропы быў 
Арон – наймалодшы з братоў 
Бельскіх.

Мясцовы музей яўрэйскага 
супраціву распавядае невера-
годную гісторыю барацьбы і 
пабегу з Навагрудскага гета, 
захоўвае ўспаміны тых, хто 
выжыў дзякуючы мужнасці 
партызан, і ўшаноўвае памяць 
аб тысячах навагрудскіх 
яўрэяў, забітых падчас 
Халакосту. 

“У дні, калі Беларусь 
адзначае 75-годдзе вызвален-
ня ад нямецка-фашысцкіх 
захопнікаў, павераная Мур 
і падпалкоўнік Кайл аддалі 
даніну павагі яўрэям – ахвя-

рам вайны каля нядаўна 
адкрытай Мемарыяльнай 
сцяны памяці і пагутарылі 
з гасцямі мерапрыемства, 
якія прыехалі, каб ушана-
ваць памяць сваіх продкаў 
на іх радзіме, – паведамляе 
амбасада ЗША ў Беларусі. 
– Джэніфер Мур падзяка-
вала міністру замежных 
спраў Уладзіміру Макею за 
ўдзел ва ўрачыстасцях у 
Навагрудку і адзначыла: “У 
час, калі ў рэгіёне растуць 
антысеміцкія настроі, мяне 
вельмі натхняюць намаганні 
Беларусі, накіраваныя на 
ўсведамленне той трагедыі 
і прадухіленне падобных  
падзей у будучыні”.

Галіна РУТ.

ВЯЛІКАЯ ПАЛІТЫКА

АФІЦЫЙНА

Віну прызнаў часткова…
Генеральная пракуратура Беларусі перадала ў Мінскі абласны суд справу  

аб двайным забойстве ў школе №2 ў Стоўбцах.
Абвінавачанне 16-гадоваму 

школьніку выстаўлена паводле 
трох артыкулаў: забойства 
дваіх чалавек з асаблівай 
жорсткасцю з хуліганскіх 
матываў; замах на забойства 
двух чалавек з асаблівай 
жорсткасцю з хуліганскіх 
матываў; асабліва злоснае 
хуліганства.

Здарэнне адбылося 11 лю- 

тага ў стаўбцоўскай школе 
№2, нападнік забіў нажом 
настаўніцу гісторыі і вучня 
11-га класа. Абвінавачаны 
часткова прызнаў віну.

«Вывучыўшы матэрыялы 
крымінальнай справы, 
якую вяло галоўнае следчае 
ўпраўленне Следчага 
каміт эта Рэспу блікі 
Беларусь, у Генеральнай 

пракуратуры прыйшлі да 
высновы аб абгрунтаванасці 
абвінавачання, поўным і 
аб’ектыўным даследаванні 
абставін злачынстваў, 
пагадзіліся з кваліфікацыяй 
дзеянняў абвінавачанага, 
– сцвярджаецца на сайце 
ведамства. – Выбраная мера 
стрымання ў выглядзе ўзяцця 
пад варту пакінута без змены».

АСОБА

Мікалай Дземянцей  
у памяці беларусаў

Былога старшыні Вярхоўнага Савета 12-га склікання  
не стала 10 ліпеня мінулага года.

Як не ўзгадаць добрым словам такога чала-
века! Ён выйшаў з народа і заўсёды заставаўся з 
ім. І тады, калі падлеткам дзяліў усе жахі вайны 
з дарослымі, і потым, калі рабіў першыя крокі ў 
самастойным жыцці, і пазней, калі па волі лёсу 
яму давялося быць на вяршыні ўладнай піраміды.

Ён не хапаў з неба зорак, не красамоўнічаў, 
як іншыя, але рабіў усё для таго, каб Беларусь 

развівалася, павышаўся дабрабыт людзей і над 
іх галовамі было мірнае неба.

Ён проста быў добрым чалавекам. Шчырым 
беларусам.

На здымку: Мікалай Іванавіч Дземянцей 
(справа) гутарыць з першым  

(і апошнім) прэзідэнтам СССР 
 Міхаілам Сяргеевічам Гарбачовым.
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ФАКТ
Кожны пяты – непаўналетні
Дзеці складаюць 19% ад усяго насельніцтва Беларусі. Гэта каля 1,8 млн чалавек.

РЭГІЁН

Канфлікт у Лідзе
Жыхары вуліцы Тухачэўскага 

ў Лідзе лічаць, што будаўніцтва 
новага дома незаконнае і жылы 
дом у тым месцы, дзе яго хочуць 
будаваць, прынясе ім шмат 
нязручнасцяў. Забудоўшчык 
настойвае на тым, што атрымаў 
усе дазволы і будаўніцтва 
адпавядае генеральнаму плану 
забудовы горада. Тым часам 
жыхары мікрараёна збіраюцца 
пікетаваць будаўніцтва.

«Незаконна, бо 
праігнаравалі 

грамадскія слуханні»
Побач з жылымі дамамі на 

вуліцы Тухачэўскага ў Лідзе 
ўжо абнесена агароджай 
пляцоўка пад будаўніцтва. 
Рабочыя спілавалі каля двух 
дзясяткаў вялікіх дрэў. Зараз 
там вядуцца работы па пераносе 
камунікацый, а літаральна 
праз тыдзень павінна пачацца 
будаўніцтва 10-павярховага 
жылога аднапад’езнага дома. 

Жыхары блізкіх дамоў 
ужо збіралі подпісы пад 
калектыўным зваротам да 
старшыні райвыканкама, хадзілі 
на прыём, накіроўвалі скаргу 
ў пракуратуру і цяпер падалі 
заяўку на правядзенне пікета 
супраць будаўніцтва. 

Марыя Даўгілевіч, якая 
ўваходзіць у ініцыятыўную групу, 
распавяла «Народнай Волі», 
што ўлады насуперак жаданню 
людзей праводзяць ушчыльненне 
іх мікрараёна, ствараючы 
жыхарам рознага кшталту 
нязручнасці, хаця, маўляў, месца 
пад будаўніцтва жылых дамоў у 
горадзе хапае. 

«Найперш яны павысеклі 
вялікія дрэвы, якія стваралі 
ў нашым раёне зялёную зону, 
– эмацыянальна тлумачыць 
спадарыня Даўгілевіч. – Па-другое, 
дом будуюць так блізка да нашых 
дамоў, што не будзе дзе прайсці, 
паставіць машыну, і ў суседнім 
доме цалкам закрыюць агляд, сонца 
ў кватэрах не будзе». 

Ігар Маскалёў адзначае, 
што ўлады праігнаравалі 
патрабаванне аб правядзенні 
грамадскіх слуханняў па 
будаўніцтве дома і гэтым самым 
парушылі заканадаўства. 

«Ва ўсіх інстанцыях нам 
кажуць, што не павінны былі 
праводзіць грамадскія слуханні, 
паколькі дом будуюць згодна з 
генпланам, – распавядае спадар 
Маскалёў. – Але насамрэч гэта не 
так. Генеральны план 1982 года 
быў зменены з-за таго, што на 
плануемым месцы будаўніцтва 
двух жылых дамоў на пачатку 
1990-х паставілі капітальны 
міні-рынак. А цяпер выбралі 
такое месца будаўніцтва гэтага 
дома, што ён створыць шмат 
нязручнасцяў для тых, хто ўжо 
тут жыве. І да нас ніхто не хоча 
прыслухоўвацца». 

Ёсць і іншыя прычыны 
абурэння мясцовых жыхароў. 
У прыватнасці, сцвярджае Ігар, 
ні ўлады, ні забудоўшчык не 
прадставілі жыхарам дэтальнага 
плана забудовы мікрараёна, а 
паколькі генеральны план быў 
зменены з нагоды з’яўлення 
міні-рынку, то новае будаўніцтва 
без грамадскага абмеркавання 
парушае заканадаўства. 

Апасенні жыльцоў дамоў па 
вуліцы Тухачэўскага выклікае 
і тое, што ў некаторых дамах, 

якія стаяць паблізу плануемай 
будоўлі, ёсць трэшчыны, а 
новае будаўніцтва, падчас якога 
плануюць забіваць палі, можа 
моцна паўплываць на іх стан.

«У нас тут так званы пясок-
плывун, і летась нават утварыўся 
правал, – кажа Маскалёў. – Мы 
пісалі заяву ў ЖКГ, з тым каб 
правялі абследаванне. А цяпер мы 
наогул не ведаем, ці праводзілі 
экспертызы нашых дамоў, бо 
ніхто ніякіх дакументаў людзям 
не прадстаўляў». 

Ніхто не ведаў, як 
пратэставаць

Ігар Маскалёў распавядае, 
што ініцыятыўная група супраць 
будаўніцтва дома пад іх вокнамі 
ўтварылася стыхійна. Спачатку 
ніхто не ведаў, як супрацьстаяць 
і каму скардзіцца. 

Сабралі подпісы пад зваротам 
у райвыканкам, схадзілі на 
прыём, але паўсюль неабыякавых 
грамадзян спрабавалі пераканаць, 
што будаўніцтва вядзецца 
законна. Тады напісалі скаргу ў 
пракуратуру, але адказу пакуль 
няма, хаця зона будаўніцтва ўжо 
абнесена плотам. 

«Мы падалі заяўку на 
правядзенне пікета, – кажа 
Ігар Маскалёў. – Але з гэтым 
атрымаўся амаль анекдот. У 
адным акне нам сказалі, што 
не ведаюць, як і дзе гэта можна 
рабіць, сталі накіроўваць у 
розныя кабінеты, параілі наогул 
паглядзець у інтэрнэце, як 
афармляць дазвол на правядзенне 
пікета». 

Пасля хаджэння па розных 
інстанцыях, са слоў Маскалёва, 
ён і іншыя сябры ініцыятыўнай 
групы ўпэўніліся, што ў самых 
розных кабінетах ім папросту 
вешаюць локшыну на вушы. За 
гэты час яны пракансультаваліся 
з юрыстамі і адмыслоўцамі ад 
будаўніцтва і цяпер маюць намер 
давесці сваю справу да канца.

Марыя Даўгілевіч згадвае: 
звярнуліся да свайго дэпутата, і 
той спачатку абяцаў, што прыедзе 
і ва ўсім разбярэцца, але дагэтуль 
так яго і няма. 

«Ведаеце, не толькі я, але і 
многія суседзі сказалі, што 
больш не пойдуць ні на якія 
выбары, паколькі пабачылі працу 
дэпутатаў на канкрэтнай справе», 
– кажа Даўгілевіч.

Забудоўшчык: «Дом 
будуем законна»

У фірме ААТ «Будвектар», 
якая будзе весці будаўніцтва дома, 
намеснік галоўнага інжынера 
Генадзь Тумілевіч патлумачыў 
«Народнай Волі», што яго 
кампанія дзейнічае цалкам 
законна, мае ўсе ўзгадненні на 
будаўніцтва з мясцовымі ўладамі.

А тое, што на месцы, 
пазначаным на генеральным 
плане, замест дамоў пабудавалі 
міні-рынак, то гэта, паводле яго 
слоў, нічога не змяняе. 

«Я ўжо і нашым неспакойным 
грамадзянам неаднойчы 
тлумачыў, што на плане 
ёсць сектары, якія пазначаны 
аранжавым колерам, і гэтыя 
месцы вызначаны менавіта для 
будаўніцтва жылля, – тлумачыць 
Генадзь Генрыхавіч. – А тое, 
што канкрэтнае месца дома 
змясцілася ўлева ці ўправа, не 
мае значэння. Мы ўсё ўлічылі і не 

будзем закрываць ні праходаў, ні 
святла».

Што тычыцца плывуна, пра які 
кажуць жыльцы дамоў па вуліцы 
Тухачэўскага, то прадстаўнік 
«Будвектара» зазначыў, што перад 
будаўніцтвам былі праведзены ў 
тым ліку і геалагічныя даследаванні 
месца, дзе будзе будавацца дом. 

«Людзі і нам паказвалі 
трэшчыны ў сваіх дамах, мы 
ўжо ўсталявалі маякі і бу- 
дзем бачыць, ці ўплываюць на іх 
нейкім чынам нашы работы», – 
кажа прадстаўнік забудоўшчыка.

«Дом будуецца ў 
адпаведнасці з 

генеральным планам...»
Намеснік старшыні Лідскага 

райвыканкама Андрэй Каўрыга 
зазначыў «Народнай Волі», што 
скаргі на незаконнае будаўніцтва 
жыхары дамоў па вуліцы 
Тухачэўскага накіравалі ўжо ва 
ўсе магчымыя інстанцыі і ён, 
маўляў, паўсюль даваў адказ.

Пазіцыя райвыканкама: 
дом будуецца ў адпаведнасці з 
генеральным планам забудо-
вы горада Ліды. Паводле слоў 
Каўрыгі, новы аб’ект не будзе 
ўшчыльняць разліковую коль-
касць насельніцтва, побач запла-
навана паркоўка для аўтамабіляў 
і азеляненне тэрыторыі, а так-
сама праектам прадуглед-
жана будаўніцтва дзіцячай і 
спартыўнай пляцовак.

«Дом будзе размяшчац-
ца на свабодным ад забудовы 
зямельным надзеле паміж глухімі 
тарцамі жылых дамоў №45 і №53. 
Размяшчэнне і арыентацыя жыло-
га дома выкананы ў адпаведнасці з 
патрабаваннямі па інсаляцыі», – 
зазначыў Каўрыга.

Што тычыцца грамадска-
га абмеркавання, то, павод-
ле пераканання намесніка 
старшыні райвыканкама, 
будаўніцтва гэтага дома не пад-
падае пад патрабаванні пала-
жэння аб правядзенні грамадскіх 
абмеркаванняў. 

«Калі нават усе 
адмовяцца, я пайду да 

канца...» 
Ігар Маскалёў не ўяўляе, як 

будуць развівацца падзеі далей. Ён 
упершыню ў жыцці сутыкнуўся 
з такой праблемай і бачыць, 
што ўлады не маюць намеру 
прыслухоўвацца да людзей.

Многія з тых, хто 
арганізоўваў ініцыятыўную 
групу, хадзіў збіраць подпісы, 
кажа Ігар, разуверыліся, што іх 
пачуюць ва ўладных кабінетах. 
Але большасць усё ж лічыць, 
што спыняцца нельга, а трэба 
законнымі метадамі дамагацца 
справядлівага рашэння. 

«Апошні прыклад у Брэсце з 
акумулятарным заводам паказ-
вае, што не трэба апускаць рукі, 
– упэўнены Маскалёў. – Там так-
сама людзі хадзілі, дамагаліся, 
і здавалася, што немагчыма 
спыніць яго будаўніцтва. І вось у 
выніку будаўніцтва прыпынена».

Маскалёў сказаў «Народнай 
Волі», што, нават калі застанецца 
адзін у сваіх імкненнях, усё роўна 
пойдзе да канца, а значыць, не 
выключана, што звернецца ў суд.

Што ж, па законе апошняе 
слова за судом.

Міхал КАРНЕВІЧ.

Памяти  
«черного полковника»

На 72-м году умер Владимир Заметалин, который не так 
давно устроил скандал в «Евроопте», выразившись 

оскорбительно по отношению к белорусскому языку.

ВМЕСТО НЕКРОЛОГА

О роли в современной бело-
русской истории Владимира 
Заметалина, покинувшего этот 
мир 7 июля 2019 года, еще напи-
шут. Хотя архитектора позорных 
референдумов 1995-го и 1996 
годов начали забывать уже при 
жизни, и, похоже, он и сам хотел, 
чтобы о нем забыли.

Но память – штука злая. Не 
хочешь, а помнишь. Вот и я пом-
ню Владимира Петровича. И о 
нескольких встречах с ним хочу 
рассказать.

Полковник и телевизор
В 1994 году полковник 

Заметалин, служивший в бывшем 
политотделе Белорусского воен-
ного округа и ставший пресс-
секретарем Министерства оборо-
ны Беларуси, нежданно был пере-
веден в пресс-секретари тогдаш-
него премьер-министра Вячеслава 
Кебича.

Это было повышением, однако 
единственной заслугой Владимира 
Петровича в этом повышении 
были его полковничьи погоны. 
Шла внутриаппаратная интрига: 
один правительственный секре-
тарь – Геннадий Данилов, кури-
ровавший силовой блок, – стре-
мился ослабить позиции другого 
правительственного секретаря 
– Василия Драговца, курировав-
шего информационную политику. 
Поэтому и придуман был пост 
пресс-секретаря премьера, на 
который и назначили Заметалина. 
Пресс-секретарь – полковник. 
Солидно выглядит.

Тогда мы с Владимиром 
Петровичем и познакомились. 
Шли выборы президента. Кебич 
и Лукашенко были соперниками. 
Нам с Заметалиным было поруче-
но зарезервировать время высту-
пления в эфире наших кандидатов. 
От телерадиокомпании курировал 
эту процедуру Эдуард Мельников, 
который не даст соврать, как оно 
было.

Так получилось, что мы при-
ехали на улицу Макаенка первыми 
и первыми ознакомились с гра-
фиком, где были уже отмечены 
избранные незнакомым еще мне 
Заметалиным эфиры для высту-
пления Кебича. Более нелепого 
выбора я представить не могу до 
сих пор. Один совпадал по време-
ни с футбольным матчем, который 
шел по российскому телеканалу, 
другой – и вовсе с каким-то сери-
алом. Было понятно, что предпо-
чтут зрители в этом случае вовсе 
не Кебича.

Так и произошло.

А потом, между первым и 
вторым турами, штаб Кебича 
неожиданно предложил нам про-
вести дебаты кандидатов. Это 
тоже придумал Заметалин. А мы 
сделали встречное предложение: 
пусть наши кандидаты отвечают 
на вопросы реальных независи-
мых журналистов в прямом эфи-
ре. И Заметалин на это пошел, о 
чем и сообщил мне при личной 
встрече. Он был до конца уверен 
в том, что Вячеслав Францевич – 
прекрасный оратор и что, выби-
рая между ним и Лукашенко, 
журналисты будут подыгрывать 
Кебичу…

Но Лукашенко был только 
будущим, а премьера журналисты 
уже не любили давно и искрен-
не. В общем, случилось то, что и 
должно было случиться, несмотря 
на убежденность бравого полков-
ника. Лукашенко раскатал Кебича 
примерно так же, как танковые 
гусеницы раскатывают горячий 
июльский асфальт в Минске на 
репетиции парада. Насмерть.

Вот таким политтехнологом и 
пиар-менеджером был Заметалин. 
Телевизор показал всё.

А вершиной его фантазии стал 
фейк – пресловутая «голландская 
утка», фальшивка, якобы разобла-
чавшая Станислава Шушкевича и 
приписанная голландской газете. 
В общем, уровень ниже плинтуса.

Полковник и блокнот
На должность начальни-

ка управления общественно-
политической информации 
Администрации президента, осво-
бодившуюся после моей добро-
вольной отставки 5 января 1995 
года, Заметалина назначили не сра-
зу. Его назначению долго сопро-
тивлялся глава Администрации 
Леонид Синицын, не любивший 
перебежчиков из штаба Кебича. 
Но в марте Синицын ушел в двух-
недельный отпуск, и Заметалина 
сразу же назначили, о чем я узнал 
от Петра Марцева, владельца 
«Белорусской деловой газеты». И 
я позвонил в приемную нового 
начальника УОПИ и попросил о 
встрече.

Он меня принял. Взгляд сквозь 
темные очки был… примерно тем-
пературы оттаивающей сосульки.

– Чем могу помочь, Александр 
Иосифович?

– Прошу не за себя.
Сквозь темные очки было 

заметно возникшее любопытство.
– Слушаю.
И Заметалин раскрыл блокнот 

и приготовился делать заметки 

хорошо отточенным карандашом.
– У меня три просьбы. Первая. 

Я знаю, что есть проект перехода 
к государственному двуязычию. 
Этого нельзя делать. В принципе, 
сегодняшняя ситуация никому не 
мешает, а политически двуязычие 
приведет к резкому ослаблению 
позиций белорусского языка. Это 
даст козыри сторонникам БНФ: у 
них появятся все основания нена-
видеть власть.

Сосулька в глазах перестала 
таять, напротив – льда прибави-
лось. Но острый заметалинский 
карандаш сделал какие-то пометки 
в блокноте.

– Вторая. Президент хочет 
уволить Середича с поста главно-
го редактора «Народнай газеты». 
Не надо. Если хочет – пусть этот 
вопрос решит Мечислав Гриб, они 
смогут договориться. Но по зако-
ну это прерогатива Верховного 
Совета.

– Помечаю.
И карандаш перешел на следу-

ющий лист блокнота.
– И теперь личное.
На лице Владимира Петровича 

наконец появилась улыбка: он 
знал, что этим все закончится.

– Мой секретарь Нина 
Сергеевна. Она – мать-одиночка 
и студентка-заочница. Новый 
начальник всегда увольняет секре-
таря и водителя предшественника. 
Но она не сможет найти работу. 
Если можно, оставьте ее на месте. 
Нина Сергеевна не сказала мне ни 
одного плохого слова о Драговце, с 
которым работала до меня, не ска-
жет вам ни одного плохого слова 
обо мне и – я уверен в этом – не 
скажет ни одного плохого слова о 
вас, когда вы уйдете в отставку.

– Да-да, конечно…
И после этой пометки блокнот 

полковника закрылся.
А я уехал к Павлу Якубовичу, 

чтобы рассказать ему всю эту 
историю. Тогда мы часто встре-
чались. Павел Изотович ту нашу 
встречу помнит, наверное, хоро-
шо.

Вечером мне позвонила Нина 
Сергеевна. В слезах. Заметалин 
вызвал ее через десять минут 
после моего ухода и дал неделю 
на увольнение. Я посоветовал 
ей обратиться к Латыпову, тогда 
помощнику президента по между-
народным отношениям. Латыпов 
принял ее в свой аппарат с радо-
стью.

Середича уволили через неде-
лю – по-хамски, с очевидным и 
вызывающим нарушением закона.

Итоги референдума 1995 года 

о двуязычии мы расхлебываем до 
сих пор.

Хотел бы я подержать в руках 
тот полковничий блокнот и про-
честь записи о нашей встрече. 
Впрочем, это уже не интересно. Мы 
ведь знаем результат.

Полковник в автомобиле
Он потом работал в разных 

местах. Дослужился до вице-пре-
мьера и первого заместителя гла-
вы Администрации президента. 
Впрочем, с этой должности, как 
рассказывали злые языки, он выле-
тел с треском: подозревали, что во 
время очередной президентской 
кампании какие-то ресурсы ушли 
не в том направлении.

В промежутке между его 
отставкой и назначением директо-
ром «Беларусьфильма» (не в колхоз 
же его назначать в самом деле – 
он ведь даже не проворовавшийся 
прокурор!) мы и встретились с ним 
совершенно случайно.

Был прекрасный летний день. 
Мы с журналистом Александром 
Томковичем шли по столичной 
улице Интернациональной – где-
то рядом со Дворцом Республики. 
Там есть очень неудобный свето-
фор, на котором все время возни-
кают пробки. Вот и в тот раз была 
пробка.

И из этой пробки внезапно раз-
дался автомобильный гудок. Один, 
потом второй. Томкович обратил 
внимание:

– Смотри! Заметалин!
Действительно. В дорогом авто-

мобиле сидел щеголевато одетый 
полковник Заметалин. Волосы 
поблескивали бриолином (хотя, как 
мне кажется, Владимир Петрович 
им не пользовался). За черный цвет 
волос и привычку к темным очкам 
его, кстати, и прозвали изначально 
«черным полковником», а вовсе не 
по другой причине.

Он сидел в том автомобиле и 
сигналил нам. Это было очевидно: 
он смотрел прямо на нас. Он хотел, 
чтобы мы его заметили! Ему было 
важно, чтобы мы его заметили. 
Какой он красивый. Какой дорогой 
у него автомобиль. Как классно он 
выглядит. В общем, как удалась его 
жизнь.

Возможно, она действительно 
удалась. Хотя через некоторое вре-
мя стало известно о приговоре его 
сыну, и по поводу удавшейся жиз-
ни лично у меня возникли некото-
рые сомнения.

Полковник и История
Он был последним солдатом 

Советской Империи. Империю он 
любил. Он ее чувствовал и готов 
был ей служить. Но она внезапно 
рухнула, и он оказался на одном из 
отколовшихся бревен. Он уцепился 
за это бревно и попытался караб-
каться по нему вверх. Некоторое 
время ему это удавалось.

Но полюбить то, что оста-
лось от его Империи, Владимир 
Петрович не смог. Он не восприни-
мал ни страну Беларусь, ни народ 
– белорусов, не знал и не любил их 
культуру. И в этом он был абсолют-
но искренен.

Можно было написать, конеч-
но, о том, что «черным» его назва-
ли вот за эту нелюбовь к белорусам 
и белорусскости. Но ничего чер-
ного в нем не было, кроме волос 
и очков. Он вообще был каким-то 
серым. Мелким, непрофессиональ-
ным. Единственное профессио-
нальное его отличие заключалось 
в умении транслировать отданные 
ему приказы с преувеличением. 
Он был и остался в этом отно-
шении полковником, бравшим 
под козырек при любом приказе и 
старавшимся продемонстрировать 
начальству свое усердие. Если бы 
начальство приказало ему выучить 
белорусский язык – он выучил бы. 
Приказало бы летать мотыльком 
над цветами – летал бы, хотя и с 
усилием.

Не знаю, согласился ли бы 
Заметалин убить… Впрочем, для 
этого всегда есть другие полков-
ники.

Александр ФЕДУТА.

(Окончание. Начало на 1-й стр.)
Итак, победители.
В номинации «За активное содействие разви-

тию агросектора Беларуси» – глава «крестьянского 
хозяйства Шруба М.Г» Михаил ШРУБ.

В номинации «За стабильную и эффективную 
работу на белорусском и зарубежном рынках» – 
генеральный директор ОАО «Керамин» Александр 
ЯНОВСКИЙ.

В номинации «За поддержание высокого стан-
дарта зарубежной марки на отечественном рынке» 
– учредитель ООО «Торговый дом Азербайджана» 
Васиф ИСМАИЛОВ.

В номинации «За весомый вклад в развитие 
внешнеэкономических связей Беларуси» – дирек-
тор ООО «Олмисервис» Михаил ЗАЙКИН.

В номинации «За успешное применение 
антикризисных технологий и методов управ-
ления» – директор ООО «Праймилк» Анатолий 
БЕЛЯВСКИЙ.

В номинации «За создание предприятия, пода-
ющего пример перехода на инновационный путь 
развития» – директор ОАО «Волатавто» Евгений 
БАБАРЫКИН.

В номинации «За создание инфраструктуры 
электронного правительства» – директор РУП 
«Национальный центр электронных услуг» Андрей 
ИЛЬИН.

В номинации «За повышение престижа марки 
«Сделано в Беларуси» – 

директор ЗАО «Голографическая индустрия» 
Александр БОБОРЕКО.

В номинации «За высокое качество бизнес-
услуг» – руководитель группы компаний «Твоя 
Столица» Владимир ДАВИДОВИЧ.

В номинации «За инновационный подход в 
формировании комплексной и устойчивой систе-
мы дорожной безопасности» – генеральный дирек-
тор группы компаний «СТиМ» Игорь ЧЕРНЕНКО.

В номинации «За безукоризненное поведе-
ние в непростых рыночных ситуациях» – основа-
тель компаний «Диамантпром» и «Платина-груп» 
Алексей КОРЯГИН.

В номинации «За создание и продвижение 
нового отечественного бренда профессиональной 
косметики для волос sergio professional» – директор 
компании «Милонда» Сергей ГАЙЧУК.

Марина КОКТЫШ.

Ни одной женщины!
ЗАКУЛИСЬЕ

ФАКТ

Ажыятаж вакол будучага стадыёна
У сацыяльных сетках з’явіўся макет нацыянальнага стадыёна ў Мінску. І хоць ён абсалютна не ўражвае, інтэрнэт-каментарыі не 

сціхаюць.
Дарэчы, арэну хочуць пабудаваць побач са стадыёнам “Трактар”, яна будзе разлічана на 33 тысячы гледачоў. Будаваць арэну намераны 

спецыялісты з Кітая.
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ПРИНЦИПИАЛЬНЫЙ  ВЗГЛЯД

Людям нужна правда!
Нет, что ни говорите, а фальшивая совет-

ская пропаганда не выветрилась из душ 
людей старшего поколения. Хотя откры-
лись многие не совсем светлые страницы 
истории, они по-прежнему живут мифами, 
рожденными в недрах коммунистической 
идеологии. Вот и в дни, когда отмечалось 
75-летие освобождения Беларуси от немец-
ко-фашистских захватчиков, чего я только 
не услышал! В том числе и от тех, кто сегод-
ня находится наверху пирамиды власти. Но 
говорить, согласитесь, нужно правду, даже 
если она горькая.

Так, с первого дня Великой 
Отечественной войны Беларусь оказалась 
в эпицентре кровопролития. Несмотря 
на героизм и мужество защитников 
Брестской крепости, остановить врага не 
удалось. Танковые войска гитлеровского 
генерала Гудериана с каждым днем всем 
дальше и дальше продвигались вглубь 
страны. Становилась очевидной беспо-
мощность многих наших военачальников, 
которых война застала врасплох. По этой 
причине уже на второй неделе сражений 
в небольшой деревеньке под Рогачевом 
– Довске был арестован командующий 
Западным фронтом генерал Павлов, кото-
рый «курс молодого генерала» проходил в 
боях с фашистами в Испании, но здесь, на 
белорусской земле, оказался совершенно 
бесцветным командиром и закончил свою 
карьеру в казематах Лубянки.

Есть немало документов, долгое время 
бывших недоступными, которые пролива-
ют свет на реальные события того времени. 
Вот записка секретаря Брестского обко-
ма КП(б) Белоруссии М.Н.Тупицына «О 
положении на фронте Брест-Кобринского 
направления» в ЦК ВКП(б) и ЦК КП(б) 
Белоруссии от 25 июня 1941 года:

«Брестский обком КП(б)Б считает 
необходимым информировать Вас о соз-
давшемся положении на фронте Брест-
Кобринского направления.

Обком КП(б)Б считает, что руковод-
ство 4-й армии (командующий генерал-
майор А.А.Коробков. – Авт.) оказалось 
неподготовленным организовать и руко-
водить военными действиями. Это под-
тверждается целым рядом фактов, в част-
ности:

Вторжение немецких войск на нашу 
территорию произошло так легко потому, 
что ни одна часть и соединение не были 
готовы принять бой, поэтому вынужде-
ны были или в беспорядке отступать, или 
погибнуть. В таком положении оказались 
6-я и 42-я стрелковые дивизии в Бресте и 
49-я сд – в Высоковском районе.

В Брестской крепости на самой грани-
це держали две стрелковые дивизии, кото-
рым даже в мирных условиях требовалось 
много времени для того, чтобы выйти из 
этой крепости и развернуться для военных 
операций. Кроме того, несмотря на сиг-
нал военной опасности, командный состав 
жил в городе на квартирах. Естественно, 
при первых выстрелах среди красноармей-
цев создалась паника, а мощный шквал 
огня немецкой артиллерии быстро унич-
тожил обе дивизии. По рассказам крас-
ноармейцев, которым удалось спастись, 
заслуживает внимания и тот факт, что не 
все части и соединения имели патроны, не 
было патронов у бойцов.

В 49-й сд после первых же выстре-
лов также произошло смятение. 
Разработанный заранее план действий на 
случай войны не был изучен командирами 
подразделений и, как рассказывает секре-
тарь Высоковского РК КП(б)Б т.Рябцев, 
командир 49-й сд только в его присут-
ствии стал давать распоряжения подраз-
делениям, но было уже поздно...

Можно было бы привести много при-
меров, подтверждающих, что командова-
ние 4-й армии, несмотря на то, что оно 
находилось в пограничной области, не 
подготовилось к военным действиям.

Вследствие такого состояния с пер-
вых же дней военных действий в частях 
4-й армии началась паника. Застигнутые 
внезапным нападением, командиры рас-
терялись. Можно было наблюдать такую 
картину, когда тысячи командиров (начи-
ная от майоров и полковников и кончая 
мл. командирами) и бойцов обращались в 
бегство. Опасно то, что эта паника и дезер-
тирство не прекращаются до последнего 

времени, а военное руководство не при-
нимает решительных мер.

Работники обкома партии вместе с 
группой пограничников пробовали задер-
живать бегущих с фронта. На шоссе около 
Ивацевичей нам временно удалось при-
остановить это позорное бегство. Но здесь 
необходимо принять более серьезные и 
срочные меры борьбы со стороны военно-
го командования.

Возмутительным фактом является и 
то, что штаб корпуса не установил связь 
с обкомом, выехал на командный пункт 
за город, потеряв связь со своими частя-
ми. Таким образом, многие командиры и 
политработники вместо организации эва-
куации в панике бежали из города, в пер-
вую очередь спасая свои семьи, а красно-
армейцы бежали в беспорядке.

Обком и горком КП(б)Б вместе с обл. 
управлениями НКВД и НКГБ пытались 
первое время навести порядок в городе, 
но эффективно ничего сделать не смогли, 
поскольку красноармейские части в пани-
ке отступали. Поэтому, не зная обстанов-
ки, не имея связи с военным командова-
нием, не рассчитывая на боеспособность 
воинских частей, мы вынуждены были 
оставить г.Брест.

Обком КП(б)Б считает, что необходи-
мо принять самые срочные и решительные 
меры по наведению порядка в 4-й армии и 
укрепить руководство 4-й армии».

На документе имеется резолю-
ция И.В.Сталина: «т. Маленкову. И.» 
и справка генерала армии Г.К.Жукова: 
«Командующий 4-й армией снят с работы 
и отдан под суд. Жуков. 9. VIII-1941 года».

Понятно, секретарь обкома партии 
М.Тупицын во всем обвинил военных. 
Но и руководство области заслуживает 
не лучших оценок. Как написал недав-
но в одной из статей брестский активист 
Игорь Масловский, «архив всех партий-
ных работников, советских и хозяйствен-
ных органов власти, включая рядовых 
коммунистов и комсомольцев, достался 
нацистам в нетронутом виде. Именно по 
своим должностным обязанностям секре-
тарь обкома должен был вывезти архив 
или его уничтожить.

Уже на следующий день после начала 
войны нацисты пачками расстреливали 
«красных» по спискам из архива. Сам же 
Тупицын с момента назначения (1940 г.) в 
Брест главным начальником беспощадно 
выкорчевывал и истреблял «врагов наро-
да» и «прочих окопавшихся» в погранич-
ном городе «белополяков». Под эту мар-
ку мог попасть любой житель города или 
деревни».

Как видим, начало войны было вовсе 
не победоносным для советской армии. И 
в том, что пролилось много людской кро-
ви, виноваты те, кто определял политику 
большого государства, кто заранее не рас-
познал бесноватую сущность Гитлера. И об 
этом надо открыто говорить нынешнему 
поколению белорусов, а не рисовать все в 
ура-патриотических тонах.

И здесь мне хочется взглянуть на собы-
тия, связанные с Великой Отечественной 
войной, под более широким углом. То, 
что Гитлер втравил Германию в войну на 
два фронта, стало началом его конца. При 
этом нельзя не вспомнить тогдашнего пре-
мьер-министра Англии У.Черчилля. Он 
никогда не был другом Советского Союза, 
но при занятой им позиции Англия стано-
вилась союзником СССР. Об этом в пар-
ламентской речи Черчилль заявил так: «У 
нас лишь одна цель и одна неизменная 
задача. Мы полны решимости уничтожить 
Гитлера… Мы будем сражаться с ним на 
море, мы будем сражаться с ним на суше, 
мы будем сражаться с ним в воздухе, пока 
не освободим землю, народы от ига».

Правда, эти слова нашли реальное под-
тверждение лишь в 1944 году с открытием 
Второго фронта.

Да, Советский Союз внес самый боль-
шой вклад в победу над фашизмом. Но не 
стоит замалчивать и роль в войне наших 
тогдашних союзников. Сегодняшним идео-
логам нельзя уподобляться тем, кто сорок-
пятьдесят лет назад заправлял партийной 
пропагандой в ЦК КПСС, ЦК КПБ, обко-
мах и райкомах.

Если говорить правду, то к страницам 
истории тех же 1930–1940-х годов нуж-

но подходить всесторонне. В сегодняшней 
официальной прессе почти не говорится о 
том, как вели себя в той жестокой борьбе 
страны так называемой оси Берлин–Рим–
Токио.

27 сентября 1940 года нацистская 
Германия, фашистская Италия и мили-
таристская Япония подписали договор о 
военном сговоре против СССР, получив-
шем название Тройственного пакта. Но 
странам оси существенного успеха этот 
пакт не принес, так как его участники не 
очень доверяли друг другу и преследо-
вали разные интересы. В то время, ког-
да Германия рвалась к Москве, Япония, 
тогда, к счастью, не знавшая, какие 
несметные богатства хранят в себе недра 
Сибири, активно начала захватывать сла-
бые и малозащищенные колонии Англии 
и Франции – Гонконг, Сингапур, Лаос. В 
Бирму вообще прошла маршевым бро-
ском за две недели. И неожиданно нанесла 
удар по американской базе Перл-Харбор 
– она была в одну ночь разбита в пух и 
прах, потоплен мощнейший линкор США 
«Аризона», уничтожено 188 самолетов и 
погибли почти две с половиной тысячи 
человек.

А теперь представьте себе, уважаемые 
читатели, что было бы, если бы, скажем, 
23 июня Япония обрушилась со всей своей 
мощью на Владивосток, Хабаровск или 
Комсомольск-на-Амуре. Это вызвало бы 
не только шок в СССР, но и невероятной 
силы панику. Ведь в то время страна фак-
тически была в «разобранном» моральном 
и физическом состоянии. Одна половина 
населения находилась в ГУЛАГе, вторая на 
вышках ее охраняла. К тому же армия была 
обезглавлена. Почти весь высший команд-
ный состав оказался репрессирован. Из 
пяти маршалов СССР троих – Блюхера, 
Тухачевского, Егорова – расстреляли. А 
два придворных «конника-саблиста» вре-
мен гражданской войны – Ворошилов и 
Буденный – в новой моторизованной вой-
не ничего не смыслили. И Жукову, как 
начальнику штаба, пришлось срочно выта-
скивать с нар Лубянки своих знакомых 
генералов и полковников, имевших более 
реальное представление о современной 
войне. Так, показательный в этом смысле 
пример с генералом Мерецковым. Когда 
его из мест заключения привезли в диви-
зию, он грустно пошутил: «Как же я могу 
принять командование дивизией, если я 
японский шпион?» Именно такое призна-
ние у него вместе с зубами выбили на 
Лубянке ретивые чекисты. Подобный путь 
прошли и генерал Рокоссовский, и многие 
другие военачальники. В такой ситуации 
даже страшно себе представить, что слу-
чилось бы с Советским Союзом, если бы 
два агрессора – Германия и Япония – нача-
ли по-волчьи рвать его в клочья, один с 
Запада, другой с Востока. Но судьба рас-
порядилась иначе.

Поскольку я коснулся тех страниц 
истории, о которых сегодняшние бело-
русские идеологи даже не вспоминают (а 
может, о них даже не знают), то открою 
читателям «Народной Воли» глаза на такие 
немаловажные факты.

Перл-Харбор – позор Америки
Перл-Харбор вошел в историю как день 

позора Америки. До этой трагедии США 
смотрели на войну в Европе с высочайшей 
колокольни. Они придерживались такти-
ки: пусть два тирана – Гитлер и Сталин 
– уничтожают друг друга, а они (США) 
будут помогать тому, кто начнет слабеть. И 
пусть Германия и СССР как можно больше 
обескровят друг друга, а потом Вашингтон 
начнет диктовать свои условия.

После дня позора Штаты спустились 
с заоблачных высот на грешную зем-
лю. В Вашингтоне поняли, что плане-
те угрожает страшная коричневая чума: 
вермахт стоял у стен Москвы, Черчилль 
не решался в одиночку форсировать 
Ла-Манш, Муссолини – терроризировал 
несчастную Албанию, а самураи, вдох-
новленные успехом в Перл-Харборе, 
жаждали новых подвигов и новой крови. 
Но Япония неожиданно разбудила зверя, 
и после нанесения ею мощного удара по 
военной базе Перл-Харбор Соединенные 
Штаты Америки поняли: нельзя даль-
ше ожидать, кто кого добьет – фашист-

ская Германия большевистский СССР 
или СССР Германию. В тот же день – 7 
декабря (после разгрома Перл-Харбора) 
– конгресс США объявил Японии вой-
ну. Дальний Восток Советского Союза 
был спасен, потому что театр военных 
действий оказался отодвинут на Тихий 
океан. Советское командование смогло 
спокойно перекинуть под Москву даль-
невосточные дивизии и выиграть бит-
ву за столицу, отбросив фашистов от 
Москвы на двести с лишним километров. 
Таким образом Япония не только пре-
дала союзников по Тройственному пакту, 
но и сыграла на руку антигитлеровской 
коалиции – СССР, США, Англии.

И все же, несмотря на несогласован-
ные выбрыки Японии, Гитлер сделал хоро-
шую мину при плохой игре и через четыре 
дня – 11 декабря – объявил США вой-
ну. Но на пути к Соединенным Штатам 
у Германии лежал непотопляемый авиа-
носец Англии (как в те годы называли 
Великобританию). И ни один военный 
корабль Германии не мог бы обминуть 
остров, а самолеты-бомбардировщики – 
долететь до Штатов и сбросить там бомбы. 
Но зато в скором времени американский 
военный контингент во главе с генералом 
Дуайтом Эйзенхауэром оказался на этом 
«непотопляемом авианосце», готовясь вме-
сте с англосаксами во главе с генералом 
Монтгомери к прыжку в Нормандию, а 
затем и на Берлин. Планета нуждалась в 
спасении.

Рассуждая о театре военных действий, 
хочу обратить внимание читателей на 
такой поворот истории.

Жестокая месть 
Извечный вопрос: «Быть или не быть?»
Только теперь вместо датского принца 

стоял он перед датским физиком Нильсом 
Бором и американским командовани-
ем… Два атомных удара в 1945 году по 
Хиросиме и Нагасаки, повлекшие почти 
350 тысяч жертв, поставили Японию на 
колени. Война Страной восходящего солн-
ца была проиграна. Специалисты до сих 
пор обсуждают вопрос, гуманно ли было 
применять такое адское оружие, и многие 
приходят к выводу, что в противном слу-
чае продолжение военных действий при-
вело бы к значительно большим жертвам.

Кое-кто скажет: а нужно ли простым 
людям разбираться в тонкостях большой 
политики? Фашизм удалось победить – и 
слава Богу! Я же считаю, что ничто не 
должно утаиваться от нынешнего поко-
ления. А потому властным идеологам 
нельзя замалчивать и то, что когда Гитлер 
развязывал Вторую мировую войну, то 
Советский Союз фактически был на сто-
роне агрессора – фашистской Германии. 
По сговору Сталина и Гитлера в 1939 
году СССР и Германия напали и разде-
лили Польшу. А на последнем этапе вой-
ны, замечу, Советский Союз уже вместе 
с Польшей (Войском Польским) добивал 
гитлеровскую Германию.

Люди старшего поколения помнят, 
как советская пропаганда усиленно мус-
сировала тезис о том, что Красная Армия 
протянула руку помощи западным бело-
русам и западным украинцам, чтобы те 
не попали под немецкую оккупацию. Но 
почему при этом не сказать и о том, какая 
участь постигла после этого тысячи бело-
русов из западных областей. Они лиши-
лись собственного крова, были вывезены 
в Сибирь, оказались в ГУЛАГах. К тому 
же почти 40 тысяч польских военноплен-
ных, среди которых была и значительная 
часть западных белорусов, впоследствии 
по решению кремлевских правителей были 
расстреляны чекистами в Катынском лесу.

Слов нет, перевертывать страницы 
истории – дело не простое, очень и очень 
ответственное. Нельзя что-то очернять, а 
что-то приукрашивать. Нужно говорить 
правду, какой бы она ни была – приятной 
или печальной. И я не понимаю, почему 
белорусские идеологи так однобоко пред-
ставляли и оценивали события, связанные 
с Великой Отечественной войной.

Вячеслав ВОЛЬСКИЙ, член Союза 
белорусских писателей.

«Гэта проста нерэальна – 
заплаціць штраф у 8 тысяч 

долараў…»
Брэсцкі блогер Сяргей Пятрухін абскардзіў  

у абласным судзе прысуд па крымінальнай справе  
за паклёп і абразу супрацоўнікаў міліцыі, але рашэнне 

раённага суда пакінулі ў сіле.

CУД ДЫ СПРАВА

НУ І НУ!

Нагадаем, 18 красавіка гэтага 
года суд Ленінскага раёна прызнаў 
Сяргея Пятрухіна вінаватым 
у публічных паклёпе і абразе 
міліцыянтаў і прысудзіў да штрафу 
ў памеры 360 базавых (9180 
рублёў) у даход дзяржавы. Акрамя 
таго, блогера абавязалі пакрыць 
маральную шкоду пацярпелым 
супрацоўнікам міліцыі (у агульнай 
складанасці 7500 рублёў) і выдаткі 
на адваката.

– Усё даволі прадказальна, – 
кажа блогер. – Не для таго раённы 
суд даў мне такі вялікі штраф, каб 
затым абласны суд яго адмяніў. 
Зараз рашэнне суда першай 
інстанцыі ўступіла ў законную 
сілу, у мяне ёсць месяц на тое, 
каб заплаціць амаль 17 тысяч 
рублёў (больш за 8 тысяч долараў). 
Натуральна, гэта абсалютна 
непад’ёмная сума.

– І які выхад з сітуацыі?
– За некалькі месяцаў людзі 

назбіралі мне больш за тысячу 
рублёў, таму першапачатковы 
ўзнос, безумоўна, будзе. Увогуле, 
нейкія мінімальныя сумы буду 
выплачваць, каб не прыцягнулі 
да адказнасці за ўхіленне ад 
нявыплаты штрафу.

– Будзеце абскарджваць 
рашэнне абласного суда?

– Безумоўна, я прайду ўсе 
судовыя інстанцыі. Наступны крок 
– будзем звяртацца да старшыні 
Брэсцкага абласнога суда, а затым, 
калі нічога не зменіцца, пройдзем і 
іншыя ступені – аж да міжнародных 
інстанцый. Разумею, што рашэнне 
Камітэта па правах чалавека ААН 
не мае вялікага значэння для 
беларускіх улад, але гэта важна 
найперш для мяне асабіста.

Сяргей НІКАНОРАЎ.

1000 долараў за месца  
на могілках!

Першы намеснік дырэк-
тара – галоўны інжынер КУП 
«Спецкамбінат КБА» і начальнік 
аддзела матэрыяльна-тэхнічнага 
забеспячэння гэтага ж прадпры-
емства за хабар прадастаўлялі 
месцы для пахавання на могілках 
«Паўночныя».

«Зламыснікі карысталіся тым, 
што колькасць свабодных участкаў 
для пахавання абмежавана, яны 

прапаноўвалі вырашыць пытанне 
станоўча за пэўную плату, – паве-
дамляе прэс-служба МУС. – Грошы 
перадаваліся праз пасрэднікаў. 
Сярэдняя цана за магілу складала 
парадку 1000 долараў».

Устаноўлена каля 170 месцаў 
пахавання, правамернасць выдзя-
лення якіх трэба будзе высветліць 
падчас аператыўнай і следчай рабо-
ты.

Аляксандру Жуку –  
ордэн!

ЧУЛІ?

Рэктар Беларускага дзяржаў-
нага педагагічнага ўніверсітэта  
ім. М.Танка ўзнагароджаны ордэнам 
Акадэмічных пальмаў па рашэнні 
прэм’ер-міністра Францыі.

Да ўзнагароды Жук 
прадстаўлены за значны ўклад 
у інтэграцыю беларускай 
вышэйшай школы ў Еўрапейскую 
адукацыйную прастору і развіццё 
супрацоўніцтва з французскімі 
партнёрамі ў галіне адукацыі.

На працягу шэрагу гадоў 
Аляксандр Жук быў нацыянальным 
каардынатарам Беларусі ў праграме 
Савета Еўропы па павышэнні 
кваліфікацыі настаўнікаў. У 
цяперашні час Жук з’яўляецца віцэ-
прэзідэнтам Асацыяцыі рэктараў 
педагагічных універсітэтаў Еўропы.

Ордэн Акадэмічных пальмаў – 
узнагарода Францыі за заслугі ў 
галіне адукацыі і навукі. Заснаваны 
19 сакавіка 1808 года імператарам 
Напалеонам I для акадэмікаў 
і прафесараў Парыжскага 
ўніверсітэта і некаторых ліцэяў. 

У цяперашні час да ўзнагароды 
могуць быць прадстаўлены асобы, 
якія ўнеслі значны ўклад у народ-
ную адукацыю, а таксама актыўна 
спрыяюць распаўсюджванню фран-
цузскай культуры ў іншых краінах.

На здымку:  
Аляксандр Жук (справа)  

і пасол Францыі у Беларусі 
Дзідзье Канес.

СКАНДАЛ

Арыштаваны ўрач-артапед-траўматолаг дзіцячай паліклінікі Салігорска
І замяніць яго пакуль няма кім.
У дачыненні да медыка ўпраўленне 

Следчага камітэта па Мінскай вобласці 
ўзбудзіла крымінальную справу па чч. 1 і 2 
арт.430 КК Рэспублікі Беларусь (атрыман-
не хабару і атрыманне хабару паўторна).

Згодна з інфармацыяй РАУС, артапед-
траўматолаг дзіцячай паліклінікі Салігорскай 
ЦРБ неаднаразова атрымліваў «падзякі» 
за выдачу лісткоў непрацаздольнасці па 
доглядзе хворага дзіцяці бацькам фак-
тычна здаровых дзяцей, то бок незакон-
на афармляў ім аплачанае вызваленне ад 
працы. РАУС сцвярджае, што ўстаноўлена 

каля 20 фактаў атрымання гэтым эскулапам 
хабару і што расплачваліся з ім за «паслу-
гу» рознымі спосабамі: грашыма, спіртным, 
прадуктамі харчавання.

Праўда, прозвішча фігуранта гэтай 
крымінальнай справы на сайце РАУС няма. 
Як не пазначана яна і на гарадскім парта-
ле «Электронны Салігорск», які выставіў 
гэтую навіну. У сацыяльных сетках нека-
торыя жыхары горада, абмяркоўваючы 
інфармацыю пра арышт урача, выказва-
юць здзіўленне: навошта тады наогул 
паведамляць пра гэта, калі не называць 
прозвішча і імя арыштаванага? Многія 

занепакоены тым, што цяпер у Салігорскай 
дзіцячай паліклініцы наогул не засталося 
спецыяліста гэтага напрамку.

Вырашыўшы пераканацца ў 
абгрунтаванасці трывог каментатараў, 
я патэлефанавала ў рэгістратуру 
дзіцячай паліклінікі і спыталася, ці мож-
на запісаць дзіця на прыём да ўрача-
артапеда. У адказ пачула: няма ў нас 
артапеда. На пытанне, куды ён падзеўся і 
ці не арыштаваны, мне паўтарылі: «Няма 
ў нас артапеда!» і кінулі слухаўку.

У прыёмнай дзіцячай паліклінікі 
пацвердзілі: запіс да артапеда не вядзец-

ца, таму што на сённяшні дзень тако-
га спецыяліста няма, магчыма, урач дад-
зенага профілю з’явіцца ў жніўні. На 
пытанне, што здарылася з ранейшым 
спецыялістам, адказу я не дачакалася. Як і 
не пачула з вуснаў суразмоўцы прозвішча 
«зніклага» спецыяліста. Сакрэтнасць, 
аднак! Датэлефанавацца да галоўнага ўрача 
Салігорскай цэнтральнай бальніцы не 
ўдалося.

Прозвішча арыштаванага ў Салігорску 
дзіцячага ўрача-артапеда-траўматолага 
карэспандэнт «Народнай Волі» даведалася з 
неафіцыйных крыніц. Але, памеркаваўшы, 

газета вырашыла яго таксама пакуль не 
публікаваць. З этычных меркаванняў. 
Разумеючы, што згаданы падследны наўрад 
ці ўзрадаваўся б падобнай вядомасці. 
На стадыі следства вінаватасць любо-
га фігуранта крымінальнай справы яшчэ 
не пацверджана, юрыдычна да рашэння 
суда ён лічыцца невінаватым. Суд можа і 
апраўдаць падсуднага (праўда, на практыцы 
здараецца гэта вельмі-вельмі рэдка, але ўсё 
ж такі не выключана). Гаворка ў дадзеным 
выпадку, і гэта трэба падкрэсліць, ідзе пра 
шараговага спецыяліста – гэта не службо-
вая асоба ўлады, не кіраўнік, у дачыненні 

да якіх дзейнічаюць і апраўданы іншыя 
крытэрыі ў плане галоснасці і публічнасці.

Газета праінфармуе чытача, чым скон-
чыцца «справа ўрача» з Салігорска, а калі 
пачнецца яе судовы разгляд, паведаміць і 
яго прозвішча.

А вось тое, што дзіцячая паліклініка 
ў шахцёрскай сталіцы засталася без 
артапеда, вельмі дрэнна – як для дзе-
так, якія маюць патрэбу ў дапамозе ўрача 
гэтага профілю, так і для іх бацькоў. Ау, 
Міністэрства аховы здароўя! Дашліце 
замену арыштаванаму!

Ларыса НАСАНОВІЧ.
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П О Ш Т А

КАЛОНКА  
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Не наварыць юшкі дзед, 
каб здаволіццца ў абед
Жыхары мікрараёна «Паўднёвы 
Гомель» не раз скардзіліся мясцо-
вай уладзе на тое, што вадаём каля 
іх дамоў знаходзіцца ў занядбаным 
стане. Атрымлівалі адпіскі. І тады 
гараджане купілі і запусцілі ў вада-
ём 50 кілаграмаў малькоў – карасёў 
і карпаў, каб яны знішчылі раску. 
Дый спадзяваліся ладзіць там рыбал-
ку. Цяпер чыноўнікі пагражаюць ім 
вялікімі штрафамі, бо, маўляў, сама-
стойна зарыбляць вадаёмы забароне-
на: тыя малькі, магчыма, хворыя…

Што датычыць вадаёма,
Дык, бадай, з таго пачнём,
Што дакладна не вядома,
Як з’явіўся вадаём.
Можа, след звычайны самы
Тут пакінулі вякі,
Можа, ён стварыўся з ямы – 
Колісь тут будаўнікі
Для падмурка гмаха-дома
Рыхтавалі катлаван.
Трэ сказаць, што ў вадаёма
Быў зусім гаротны стан:
Вадаём пакрыла раска,
Твань узнікла дзе-нідзе…
І ў людзей была апаска,
Што, магчыма, быць бядзе:
Вадаём жа гэты потым,
Праз зусім кароткі час,
Можа проста стаць балотам
І рассаднікам зараз.
І пра стан той заняпалы
Слалі людзі ў выканкам
Адпаведныя сігналы.
Ды чынушы-злыдні там
Жыхарамі пагарджалі –
Не зважалі на лісты.
Зразумелі гараджане,
Што спадзеў на іх пусты
І дарма туды пісалі.
– А давайце вадаём, –
Нехта заклік кінуў, – самі
Мы да ладу давядзём!
Дастаткова першым чынам
Запусціць малькоў туды.
– Праўду кажаш! Малайчына! –
І стары, і малады
Падтрымалі заклік палкі,
Бо рашылі жыхары:
Будзе месца для рыбалкі
І прычым, лічы, ў двары.
– Нават я рыбачыць буду, –
Стогадовы мовіў дзед. –
Раз-другі закіну вуду –
Будзе юшка на абед!
Адгукнуліся суседзі:
– Юшкі той і нам дасі!
І ў вадзе праз тыдзень недзе
Сталі шастаць карасі.
Ды нядоўга грэлі душы
Дзетвара і рыбакі.
Паявіліся чынушы
І на іх пайшлі ў штыкі:
– А чаму вы без дазволу
Зарыблялі вадаём?
За падобную крамолу
Мы вас штрафам абкладзём!
Можа, хворых рыб учора
Запусцілі вы ў ваду.
Хтосьці потым цяпне гора,
З’еўшы гэткую брыду;
Можа, будзе свет не мілы,
Ласты, так сказаць, складзе; 
Мо наогул кракадзілы
Ці акулы ў той вадзе.
У наступны раз прыедзем,
Дык праверым там як след!
Гэта значыць, што суседзям
Не наварыць юшкі дзед…

* * *
Каб галовы не дурыла
Ім улада дзень за днём,
Хай бы й праўда кракадзіла
Запусцілі ў вадаём…

Парада хрысціяніну 
Як вутнулі ў адну шчаку,
Дык ты не смей працівіцца,
Падстаў другую кулаку –
На месца стане сківіца.

Мара і настальгія 
Знаю гэта менавіта я
(Дый, напэўна, і другія):
Мара – шклянка неналітая,
Выпітая – настальгія.

Не свішчы 
– Вось паверыш ты ці не? 
Варта толькі свіснуць мне –
Набяжыць дзяўчат, як вошай!
– Не свішчы – не будзе грошай… 

Аб’ект для ўвагі 
Пра жанчын: хаця яны 
Не рабыні, не тавар,
Ды чым цыцкі лепш відны,
Тым цяжэй запомніць твар…

Пра серыялы 
– А ты, – дачушка запытала, –
Раней любіла серыялы –
Як не было яшчэ мяне? 
– Ізаўра, ну вядома – не! 

Як сцямнее – дахаты!
У дзеўкі радасць уваччу: 
– Я замуж выйшла, тата!
– Нічога ведаць не хачу.
Сцямнее – і дахаты!

ПАДЗЕЯ

Ч У Ж И Е
НЕЛЬЗЯ  МОЛЧАТЬ!

Такое впечатление, что столи-
цу Беларуси захватили какие-то 
инопланетяне. Чужие.

Почему я делаю такой вывод? 
Да потому, что все больше и боль-
ше фактов, свидетельствующих 
о грубом игнорировании обще-
ственных интересов. Чтобы как-
то защититься от «космической 
саранчи», жителям то одного, то 
другого микрорайона, квартала 
приходится в срочном порядке 
создавать «коммуны» и, объеди-
нившись, отстаивать свои права. 
К такой тактике вынуждены были 
прибегнуть и жители Минска, чьи 
квартиры расположены в грани-
цах улиц Я.Коласа–Калинина–К.
Чорного–Сурганова. Абсолютное 
большинство проживающих 
здесь категорически не согласны 
с предложенным районной адми-
нистрацией проектом по уплот-
нению застройки этого и так 
очень перегруженного квартала. 
Даже невозможно представить, 
что, согласно генплану от 2014 
года, снесли сем зданий, мно-
жество десятков, если не сотен, 
деревьев и построят семь паркин-
гов на 1000 мест (большинство 
– подземных), многоквартирный 
дом (в плане – 6–9-этажный, а по 
проекту – 12-этажный) и досуго-
вый центр. Сто процентов людей, 
собравшихся в актовом зале  рай-
онной администрации, проголо-
совали против такого проекта. 
Тогда же жители озвучили, что 
микрорайону вместо этого нужна 
новая поликлиника и еще одна 
школа. И построить их можно по 
соседству, где не столь плотная 
застройка.

Районная администрация 
предпочла нас, жителей района, 
не услышать. Правда, принимая 
меня перед заседанием комиссии 

по вынесению вердикта по про-
екту, замглавы администрации 
А.Косовец заверил, что можно не 
беспокоиться: столько паркин-
гов построено не будет – мол, 
под них нет финансирования. 
Но мы-то возражали не против 
каких-то фрагментов проекта, а 
на конкретных фактах доказыва-
ли, что он в целом не подходит.

Общественное обсуждение 
проекта проводилось с грубыми 
нарушениями от начала и до конца. 
Так, при формировании комиссии 
был нарушен принцип равнопра-
вия представительства интересов 
сторон. Администрация создала ее 
аж из двенадцати человек, однако 
туда был  включен только один из 
трех членов инициативной группы, 
выдвинутых собранием жителей в 
количестве 250 человек.

Чтобы потом не пришлось 
ложиться под бульдозеры, возму-
щенные жители создали расширен-
ную инициативную группу из при-
мерно двадцати человек, распреде-
ливших между собой обязанности 
по «сопротивлению», информаци-
онному обеспечению, всесторон-
нему анализу проекта и т.д. Я взя-
ла на себя функции по доведению 
наших предложений до тех, кто 
реально принимает решения и  в 
состоянии повлиять на кардиналь-
ное изменение ситуации. Написала 
и отправила заказные письма на 
имя главы Администрации пре-
зидента Н.И.Кочановой, помощ-
ника президента по национальной 
безопасности В.А.Лукашенко с 
просьбой передать нашу позицию 

Александру Григорьевичу, а также на 
имя председателя Мингорисполкома 
А.А.Сивака. Было, конечно, и риту-
альное письмо в адрес местной 
администрации, но весь преды-
дущий опыт общения с профиль-
ными чиновниками по вопросам 
ЖКХ давно убедил меня, что даже 
в чрезвычайных ситуациях реаль-
ной помощи от них ждать не при-
ходится.

После ряда промежуточных 
ответов наконец получила при-
глашение из профильного коми-
тета Мингорисполкома на встре-
чу с участием представителей 
«Минскградо», куда попросила 
пригласить и всех выдвинутых 
собранием в известную комиссию 
членов инициативной группы. Во 
время двухчасовой дискуссии мы 
довели мнение жителей кварта-
ла: мы против досугового центра, 
против всех паркингов и против 
строительства многоквартир-
ного дома. Детский сад на 230 
мест нам тоже не очень нужен – 
в квартале проживает 129 детей 
дошкольного возраста. Все сооб-
ражения были аргументированы.

Дальнейшие шаги тоже 
известны. Мы, жители квартала, 
обращаемся в суд по поводу мно-
жественных нарушений наших 
прав. Будет проведен сначала 
поквартирный опрос относитель-
но проекта (первые результаты 
– стопроцентное попадание в 
яблочко!). Затем по его итогам 
инициируем местный референ-
дум по этим же вопросам. Также 
многие из инициативной группы 

предлагают просить верховную 
власть об отставке ряда скомпро-
метировавших себя в глазах про-
тивников проекта руководителей 
администрации района, способ-
ствующих его продвижению.

Замечу, что для власти выгод-
но, что люди пока обращаются 
к ней с петициями и просьба-
ми. Значит, еще надеются, что 
будут услышаны. Если надежды 
не оправдаются, то наши граж-
дане не забыли советский опыт. 
Да-да, когда где-то долго не чини-
ли крышу, не ремонтировали 
подъезд и тому подобное, изби-
ратели звонили в райисполком 
и предупреждали, что не пойдут 
на выборы всем домом. Тут же 
все решалось, как по щучьему 
велению. Даже советские власти 
понимали, что не надо «наезжать» 
на кровные интересы обывателей. 
А то как бы повседневные вопро-
сы бытия не перешли в политиче-
скую плоскость…

Несколько опередили события 
деятели ОО «Белая Русь», упрек-
нув нас, объединившихся против 
уплотнения квартала, в том, что 
нами хотят манипулировать в рам-
ках политической борьбы «лиде-
ры так называемых оппозицион-
ных сил». Да нет, уважаемые, вы 
ошибаетесь: манипулировать нами 
пытаются не оппозиционеры, а 
те, кто реанимировал устаревший 
генплан и с упорством, достой-
ным лучшего применения, требует 
уплотнения квартала.

Однобокими и нежела-
тельными названы аргументы 

жителей о нарушении указаний 
А.Г.Лукашенко о том, что «это 
нужно чиновникам, а не людям», 
что «раньше здесь были детские 
площадки, а теперь – варварская 
стройка», что попираются права 
«на нормальную жизнь граждан». 
А разве это неправда? Что здесь 
неверно сказано?

Зато наши неожиданные 
защитники из «Белой Руси» даже 
не знают, что люди считают недо-
пустимым не только строитель-
ство в квартале досугового цен-
тра (рядом – центр «Айсберг») и 
семи паркингов, но возражают и 
против строительства многоквар-
тирного жилого дома. А функци-
онеры «Белой Руси» пишут, что 
мы – «за».

Спасибо, конечно, за отправ-
ленное лидером «Белой Руси» 
Г.Б.Давыдько письмо на имя мини-
стра архитектуры и строительства 
Д.Микуленка, в котором «в порядке 
исключения» предлагается исклю-
чить из проекта паркинги, но это 
предложение некорректно по сути 
(наш случай – не исключительный; 
от уплотнений надо защищать 
весь Минск) и запоздало. Как 
мы убедились, проект затевался 
не ради паркингов (большинство 
из них разработчики убирают из 
проекта), а ради многоквартирно-
го дома. Который, как и другие 
«высотки», еще больше ухудшит 
воздухопровод в районе, экологию 
из-за сноса деревьев.

В одном руководители «Белой 
Руси» правы: политизация темы 
уплотнения Минска неизбежна, 
как и объединение горожан по это-
му поводу. Если, конечно, власть 
в очередной раз будет слушать и 
слышать только себя любимую.

Ольга АБРАМОВА.
Минск.

Да чаго 
заклікаюць 
стваральнікі 

плаката?
На вуліцы плакат: 

«Квітней, мая малая 
радзіма!». Падумаў: да чаго 
заклікаюць стваральнікі 
плаката? Што менавіта 
павінна квітнець? Магілёў? 
Ці вуліца Піянерская, 
на якой плакат пачапілі? 
Апошняе слова адпаведнае, 
бо і плакат, на мой погляд, 
непрыгожы, і пачэплены 
абы-як.

Мая малая радзіма, 
вёска Восы, была спалена 
фашыстамі разам з 
людзьмі. Пасля вайны 
людзі яе адбудавалі. Але 
праз трыццаць гадоў 
савецкія ўлады прызналі яе 
неперспектыўнай і знішчылі. 
Зараз квітнець там няма 
чаму.

Чытаю плакат уважлівей. 
Спатыкаюся на слове «мая». 
Не «наша», а «мая». Хто 
можа малую радзіму так 
прысабечыць? Калі той, пра 
каго я спачатку падумаў, 
то гаворка пра мястэчка 
Александрыя. Тады там і 
варта павесіць плакат. Але 
ж, упэўнены, не ён дыктаваў 
камусьці гэты тэкст. Тут 
асабістая творчасць нейкага 
чыноўніка. Пра што ён 
думаў, выпісваючы чатыры 
словы? Дзе яго малая радзіма? 
Мяркую, ён пра яе нават не 
думаў. Не ад душы зроблена…

Міхась БУЛАВАЦКІ.
Магілёў.

У Будславе завяршыўся фэст, які прайшоў  
з удзелам усіх каталіцкіх біскупаў Беларусі

У мінулую суботу ўрачыстай 
святой імшой з удзелам 
вялікай колькасці духавен-
ства, пілігрымаў, вернікаў і гас-
цей з розных куткоў Беларусі 
і з-за мяжы ў Нацыянальным 
санктуарыі завяршыўся фэст 
Маці Божай Будслаўскай, уне-
сены ЮНЕСКА ў спіс нематэ-
рыяльнай культурнай спадчыны 
чалавецтва.

У прамоўленай гаміліі 
арцыбіскуп Кандрусевіч 
засяродзіў увагу ўдзельнікаў 
урачыстасці на першачарговым 
душпастырскім заданні Касцёла ў 
Беларусі, якім павінна стаць аба-
рона сям’і перад абліччам крызісу 
гэтага Богам устаноўленага саюза 
мужчыны і жанчыны, адкрытага 
для прыняцця і выхавання патом-
ства.

«Палова сем’яў у Беларусі раз-
ведзена, што негатыўна ўплывае 
на грамадскі клімат нашай краіны 
і выхаванне маладога пакалення, 
якое застаецца без належнай і 
поўнай бацькоўскай апекі.

Здараецца, што сям’я замест 
таго, каб быць крыніцай радасці 
і надзеі для сужэнцаў і дзяцей, 
становіцца «пеклам», – адзначыў 
кіраўнік беларускага епіскапату.

Спасылаючыся на агульнада-
ступныя статыстычныя дадзеныя, 
арцыбіскуп Тадэвуш Кандрусевіч 
з горыччу канстатаваў, што з года 
на год у нашай краіне пагарша-
ецца дэмаграфічная сітуацыя. У 
сувязі з гэтым ён звярнуў ува-
гу на пагрозлівую тэндэнцыю 
росту колькасці абортаў і поўную 
неэфектыўнасць «прапаганды 
амаральнай ідэі штучнага аплад-
нення», у выніку якога, нават не 

беручы пад увагу вельмі сумніўны 
маральны аспект гэтай працэ-
дуры, не народзіцца і дзясятай 
часткі ад той колькасці дзяцей, 
якіх штогод забіваюць ва ўлонні 
маці.

Старшыня Канферэнцыі 
каталіцкіх біскупаў у Беларусі 
звярнуў увагу на яшчэ адну 
негатыўную з’яву, што ў апошні 
час пачынае набіраць абароты ў 
беларускім грамадстве, якому 
пэўныя сілы імкнуцца навязваць 
гендарную ідэалогію, разбураю-
чы такім чынам галоўныя агуль-
началавечыя каштоўнасці. Гэтая 
шкодная ідэалогія спекулюе на 
пытанні роўнай годнасці мужчы-

ны і жанчыны, з якой насамрэч 
нічога агульнага не мае.

На сувязь пакаленняў, якая 
з’яўляецца гарантам захавання 
гістарычнай памяці народа, яго 
нацыянальнай самасвядомасці 
і каштоўнасцяў, звярнуў увагу 
ў кароткай прамове на закан-
чэнне ўрачыстасці прадстаўнік 
Папы Францішка ў Беларусі 

Апостальскі нунцый Габар 
Пінтэр.

...Калі распачыналася свя-
тая Імша пад шэрым небам, з 
якога імжэў халодны дождж, 
дык эўхарыстычная працэсія, 
якая адбылася пасля камуніі, 
праходзіла ўжо пры амаль ясным 
небе, з якога свяціла соней-
ка. У працэсіі з Найсвяцейшым 
Сакрамэнтам з пашанаю неслі 
копію цудатворнага абраза Маці 
Божай Будслаўскай, а такса-
ма фігуру нябеснага заступніка 
Касцёла на Беларусі Святога 
Міхала Арханёла, перэгрына-
цыя якой адбываецца цяпер па 
парафіях нашай краіны.

Няхай жа магутнае 
заступніцтва Апякункі Беларусі і 
Князя нябесных войскаў праго-
няць з нашай зямлі ўсялякае зло, 
рассеяўшы яго, як хмары, каб з-за 
іх заззяла для нашага народа сон-
ца сапраўднай надзеі, якую дае 
нам Езус Хрыстус!

(catholic.by.)

ПАЗІЦЫЯ

ПАЭЗІЯ – ГОСЦЯ НЯБЕСНАЯ

Калі лётаць у воблаках…
Узляцець да аблок і лунаць колькі змогі
(Прэч, засмечаны лес і крывыя дарогі!),
Перамогшы ў сабе абыякавасць, млявасць,
Узляцець і ў нябёсах знясілена плакаць…
Пачакаць, можа, нехта пачысціць, памые
Гэты роспачны свет, дзе глухія, нямыя.
Мы, як лустачкі чэрствыя ў хлебніцы-скрынцы,
На радзімай зямельцы чужынцы, чужынцы…
Нас даймаюць штодзённыя спрэчкі і звады,
Нам аладкі і лад абяцаюць улады.
Як суровыя штрафы-прысуды (завошта?),
Шле нам «шчасця лісты» камунальная пошта.
З вышыні ўсе маленькія – людзі і суддзі…
Калі лётаць у воблаках, так давеку і будзе. 

Алена ДЗЕГЦЯРОВА.
г.Барысаў.

От атомной –  
к газовой

В настоящее время многие страны не только не стре-
мятся обзавестись атомными электростанциями, но и, как 
Германия, закрывают уже построенные.

Наверное, и нашей стране, пока не поздно, надо отка-
заться от строительства атомной станции и перепроекти-
ровать ее на газовую. Это актуально во всех отношениях. 
Особенно сейчас, в наше не совсем спокойное время. 
Ведь в случае военной обстановки, а этого исключить 
нельзя, атомные станции будут первостепенными целями 
для вероятных противников. К тому же газовые электро-
станции улучшат добрососедские отношения с Польшей и 
странами Балтии.

Леонид СПЕВАК,
инженер-электрик, пенсионер.

Минск.

Чакаем новага
ЛІСТ У РЭДАКЦЫЮ

Шаноўная рэдакцыя, нашы народа-
вольцы любімыя!

Вы сёння – адзіная газета, якая 
ўздымае не толькі палітычныя, але і 
сацыяльныя праблемы. Таму заклікаю 
вас: пішыце больш аб тым, што сапраўды 
хвалюе людзей. Пішыце пра пенсіі, пра 
рост коштаў у магазінах, пра тарыфы 
жыллёва-камунальнай гаспадаркі. Бо 
шмат хто не разумее, што і лімузіны для 
ўлады, і Еўрапейскія гульні – усё гэта з 
нашай з вами кішэні. І мы доўга яшчэ 
будзем за гэта расплачвацца.

Хачу яшчэ падзякаваць за тое, што 
не абмяжоўваецеся сталічнай тэматы-

кай, што вашы карэспандэнты пішуць 
пра рэгіёны. І, дарэчы, знаходзяць там 
не толькі дрэннае, але і нейкае святло. 
Сапраўды, шмат разумных і светлых люд-
зей ёсць у нашай краіне, і трэба, каб пра 
іх ведалі не толькі аднавяскоўцы ці гарад-
жане, але і ўсе беларусы. Свет не сышоўся 
клінам на Лукашэнку альбо Лябедзьку, 
пра іх мы і так ведаем і добрае, і дрэн-
нае. Патрэбна новая плынь і ў палітыцы, 
і ў культуры, і ў эканоміцы. І хто, як 
не «Народная Воля», расскажа нам пра 
новае?

Мікалай РОДНІКАЎ.
г.Ліда.

ПРЕДЛОЖЕНИЕ
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Так раскроют ли убийство  
Павла Шеремета?

Бывший генеральный 
прокурор Украины Виктор 
Шокин, отвечая на вопрос 
журналиста, неожиданно 
сказал, что догадывается, 
кто мог убить нашего друга 
и коллегу Павла Шеремета. 
Приведем эту цитату из опу-
бликованного 5 июля фраг-
мента интервью Шокина 
полностью:

«Фамилию публично 
называть я не буду. Но я 
предполагаю и, как говорил 
ранее, практически уверен... 
Чтобы сказать с гарантией, 
необходимо провести след-
ственные действия опреде-
ленного характера. Причем 
там совершенно немного 
надо сделать. Я уже предла-
гал, что для этого необходи-
мо просто вернуть группу, 
которая расследовала дело 
об убийстве журналиста 
Георгия Гонгадзе... Те, кто 
ведет дело Шеремета, меня 
прекрасно поняли. Я встре-
чался с коллегами, которые 
вели историю по Гонгадзе, 
– они считают, что в моих 
словах есть как минимум 
значительная доля правды. 
Это не 100 процентов, и надо 
это проверить – всё займет 
месяц, не более. Тогда мож-
но было бы поставить точ-
ку в этом деле. Связь между 
этими делами, скорее всего, 
есть».

И дальше: «Человек, 
который, как я считаю, в 
этом участвовал как заказ-
чик, занимал раньше и зани-
мает сейчас довольно высо-
кий пост». Речь, как можно 
понять из контекста, идет 
об одном из действующих 
депутатов Верховной Рады 
Украины.

Виктор Шокин – фигу-
ра в новейшей украинской 
истории заметная. Кого 
еще из украинских чинов-
ников требовал отправить 
в отставку сам вице-пре-
зидент США Джо Байден, 
оценив его пребывание на 

посту в миллиард долларов? 
Однако в профессионализме 
Виктора Николаевича сомне-
ний нет. И сменивший его 
Юрий Луценко, кум прези-
дента Порошенко, не име-
ющий даже специального 
юридического образования, 
по сравнению с ним выгля-
дит на этом посту достаточ-
но нелепо. Так вдумаемся, о 
чем говорит бывший генпро-
курор Украины.

Шокин проводит прямую 
параллель между гибелью 
двух журналистов, работав-
ших в разное время на сай-
те «Украинская правда», 
– Георгия Гонгадзе и Павла 
Шеремета. Гонгадзе погиб 
от рук убийц, направленных 
высокопоставленным чинов-
ником из Министерства вну-
тренних дел времен Кучмы. 
Обезглавленный труп его был 
обнаружен спустя некоторое 
время в Таращанском лесу. 
Именно Шокин в 2003 году 
возбудил дело против гене-
рала Алексея Пукача, началь-
ника управления уголовного 
розыска МВД Украины, кото-
рый и был приговорен в 2013 
году к пожизненному заклю-
чению за организацию убий-
ства Гонгадзе. Хотя в 2003 году 
казалось, что это следствие 
никогда не придет к логиче-
скому концу.

Сегодня, в 2019 году, 
я тоже мог бы думать, что 
следствие об убийстве бело-
русского, затем российского 
и наконец украинского жур-
налиста Павла Шеремета 
никогда не придет к концу, 
если бы не одно «но».

У меня есть своя версия, 
о которой я говорил сра-
зу же после гибели Павла, 
в том числе и на страницах 
«Народной Воли». Напомню.

Павел Шеремет работал 
в Украине сразу в несколь-
ких влиятельных медиа. В 
том числе на Радио «Вести», 
которое контролировалось 
всесильным министром по 

доходам и сборам (главным 
налоговиком и таможенни-
ком страны времен Виктора 
Януковича) Александром 
Клименко. После бегства 
ближайшего к Януковичу 
круга за пределы страны и 
Клименко оказался в России. 
Но ставший в тридцать один 
год министром Клименко не 
скрывал, что он готов вер-
нуться в Украину, и даже 
пытался вести переговоры с 
новой украинской властью 
с целью получения гаран-
тий личной безопасности и 
политических перспектив. 
Шеремет, судя по всему, и 
был одним из каналов, через 
которые Клименко «переда-
вал весточки» из Москвы в 
Киев.

А знает Александр 
Викторович очень много.

И кому-то из новой – а 
может, и из старой – власти 
было очень невыгодно, что-
бы Клименко вдруг загово-
рил. Но в Москве его было 
не достать. Поэтому убили 
«почтового голубя». И после 
взрыва 20 июля 2016 года, 
унесшего жизнь Павла, 
Клименко, как можно пред-
положить, замолчал.

После намеков Виктора 
Шокина паззлы начали скла-
дываться. Стало понятно во 
всяком случае, что человек, 
который мог быть «заказчи-
ком», имеет достаточно вли-
яния не только на действую-
щую прокуратуру (а значит, 
занимает высокий пост в 
профильном парламент-
ском комитете), но и явля-
ется носителем тайн опреде-
ленного уровня, раскрытие 
которых было бы крайне 
невыгодно власти, сформи-
рованной после Революции 
Достоинства.

Напомню: в Верховной 
Раде до сих пор возглавля-
ет один из комитетов чело-
век, которого подозревали 
в организации провокаци-
онных выстрелов на зимнем 

Майдане. Тех выстрелов, после 
которых любые переговоры 
с президентом Януковичем 
становились просто невоз-
можными. Он не работал на 
Януковича, но якобы про-
плаченные им выстрелы по 
«беркутовцам» спровоциро-
вали ответную стрельбу на 
поражение. Первая же уне-
сенная жизнь повлекла за 
собой появление «Небесной 
Сотни». Власть стала преступ-
ной и кровавой.

Именно этот человек увез 
винтовки, обнаруженные 
в одной из гостиниц рядом 
с Майданом, в неизвест-
ном направлении. Винтовки 
потом не нашли. Об этом 
писала украинская пресса.

При чем же здесь перего-
воры Александра Клименко?

Они создавали преце-
дент. Вслед за главным нало-
говиком потянулись бы все 
остальные высокопоставлен-
ные беглецы – в том числе 
те, кто контролировал в тот 
момент агентуру СБУ и поль-
зовался услугами агентуры 
ФСБ, а значит, мог рекон-
струировать полную картину 
произошедшего. Прецедент 
был слишком опасен, а став-
ка – слишком высока.

Павел Шеремет стал 
жертвой чужой войны.

Тот факт, что Виктор 
Шокин – человек, по мое-
му мнению, получающий 
кулуарную информацию из 
ведомства, которое возглав-
лял, – сделал столь недвус-
мысленные намеки на то, где 
может находиться заказчик 
убийства Павла, свидетель-
ствует о многом. Если этот 
человек не сможет переиз-
браться депутатом и лишит-
ся влияния, имя его прозву-
чит, и дело будет возбуж-
дено.

А значит, мы имеем шанс 
скоро узнать правду не толь-
ко об убийстве Павла.

Федор КОНСТАНТИНОВ.

Зеленский предложил  
Путину провести прямые 

переговоры в Минске

БОЛЬШАЯ ПОЛИТИКА

ОТКЛИК

Президент Украины Владимир 
Зеленский предложил российскому кол-
леге Владимиру Путину провести перего-
воры в Минске по урегулированию кон-
фликта между двумя странами. Встреча 
должна пройти при посредничестве пре-
зидентов США и Франции Дональда 
Трампа и Эмманюэля Макрона, канцлера 
ФРГ Ангелы Меркель и премьер-мини-
стра Великобритании Терезы Мэй, заявил 

Зеленский в видеообращении, опублико-
ванном его администрацией вчера, 8 июля.

«Мы не меняем и не отказываемся ни 
от каких дипломатических форматов. Мы 
предлагаем поговорить, ведь надо же пого-
ворить, правда?» – заявил украинский пре-
зидент. По его словам, он намерен обсу-
дить с Путиным вопрос о принадлежности 
Крыма и о том, чьи войска находятся на 
территории Донбасса.

В Кремле рассмотрят предложенный формат
Спустя несколько минут после публика-

ции видеообращения на него отреагирова-
ли в Кремле. В Москве рассмотрят предло-
жение Зеленского, заявил пресс-секретарь 
президента РФ Дмитрий Песков. «Пока я 
не готов как-то отвечать. Это же абсолют-
но новый формат», – заявил он, добавив, 
что российскому руководству необходимо 
оценить, есть ли у подобного диалога пер-
спективы.

Одновременно Песков указал, что 
США не являются участниками «норманд-
ской четверки». «И как быть с Минскими 
договоренностями, под которыми сто-
ят подписи участников «нормандского 
процесса», но не стоят подписи никаких 
представителей США?» – добавил он.

Участниками «нормандской четверки» 
являются РФ, Украина, ФРГ и Франция.

ПРОГНОЗЫ

К 2035 году  
в Финляндии 

будет нулевой 
выброс 

парниковых 
газов

Финляндия собирается 
добиться нейтрального уров-
ня выброса парниковых газов 
к 2035 году. Это значит, что 
общий объем выбросов пар-
никовых газов во всей стране 
будет не больше того количе-
ства, которое может полно-
стью поглотиться естествен-
ным путем.

Чтобы достигнуть этой 
цели, правительство проведет 
ряд реформ в сфере энергети-
ки, промышленности, транс-
порта и сельского хозяйства. 
Например, в следующем году 
вырастут цены на все угле-
водородное топливо для 
автомобилей, а к 2029 году 
в Финляндии не останется 
угольных электростанций.

С прошлого года в фин-
ском городе Лахти действует 
эксперимент: у его участников 
есть квоты на объем выбросов 
парниковых газов, и «сэконом-
ленные» выбросы можно про-
давать тем, кто больше «потра-
тился». Если этот эксперимент 
окажется удачным, в будущем 
его могут распространить на 
всю страну.

Вопросы изменения кли-
мата войдут в число главных 
во время председательства 
Финляндии в Совете ЕС, кото-
рое начнется 1 июля этого 
года и по традиции продлится  
6 месяцев.

В ноябре 2018 года 
Еврокомиссия выработа-
ла план, согласно которо-
му весь Евросоюз должен 
достигнуть нулевого выбро-
са парниковых газов к 2050 
году. Этот план уже одобрен 
Европарламентом, но страны-
члены еще не пришли к согла-
шению. Задачей Финляндии на 
время председательства будет 
убедить страны ЕС принять 
этот план и разработать соот-
ветствующие меры на нацио-
нальном уровне.

РЕАКЦИЯ

С уважением ко всем… Вера ПОЛЯКОВА:
«Кто эти люди?»

Супруга министра иностранных дел актриса Вера Полякова эмоционально отреагировала в соцсетях  
на критику под новостями о фестивале«В Беларуси как дома».

На форумах в интернете артистку обвинили в отсутствии вкуса и в том, что она плохая артистка.

«Вопрос: кто эти люди, 
которые позволяют себе 
разрушать мою психику и 
психику моих детей? – недо-
умевает Вера Полякова. – 
Чего они достигли? Какое 
они имеют право судить, 
искренняя я на телевидении 
или нет? Что они знают 
обо мне?.. Сколько спекта-

клей с моим участием они 
посмотрели, сколько филь-
мов видели, и вообще – кто 
из них знает, сколько я и мой 
муж пашем? Одни вопросы и 
недоумение…

Ведь каждый раз, заходя 
в студию или на съемочную 
площадку или выходя на сце-
ну, мы с коллегами отдаем 

себя без остатка... И неваж-
но, хорошо нам или плохо, 
но мы выходим на сцену и 
делаем все, чтобы подарить 
людям радость.

А когда люди с закрытых 
аккаунтов плюются грязью 
и истекают желчью – это 
не делает их профессиона-
лами! Это вызывает отвра-

щение и нежелание с этим 
иметь дело...»

На пост Веры Поляковой 
откликнулись многие, в том 
числе и известные персоны. 
Они поддержали актрису и 
пожелали ей не тратить свои 
нервы и эмоции на токсич-
ных людей.

Галина РУТ.

В конце минувшей 
недели по приглашению 
Министерства иностранных 
дел руководители и сотрудни-
ки дипломатических миссий, 
аккредитованных в нашей 
стране, вместе со своими 

семьями приняли участие в 
ставшем уже традиционным 
фестивале «В Беларуси как 
дома».

Мероприятие, которое 
проводилось в третий раз, с 
одной стороны, было посвя-

щено белорусскому празднику 
«День вышиванки», а с другой 
– явилось символом уваже-
ния, с которым в нашей стране 
относятся ко всем без исклю-
чения культурам и националь-
ностям. Атмосфера единения, 
которая царит на таких встре-
чах, позволяет ближе познако-
миться с национальным коло-
ритом, кухней и традициями 
народов, стран, регионов и 
даже континентов.

В своем выступлении 
В.Макей с удовлетворени-
ем отметил, что праздник «В 
Беларуси как дома» превра-
щается в настоящий уникаль-
ный и по-домашнему уютный 
фестиваль культур. Министр 
подчеркнул актуальность и 

важность проведения таких 
мероприятий как основы для 
сближения, лучшего понима-
ния и доверия между предста-
вителями разных стран.

На фестивале были пред-
ставлены национальные кух-
ни около 20 стран мира, сре-
ди которых Индия, Италия, 
Корея, Пакистан, ОАЭ, 
Польша, Судан, Таджикистан, 
Чехия, Украина.

Фестиваль позволил 
познакомиться с уникальными 
танцами и песнями народов 
Азербайджана, Индии, Ирана, 
Казахстана, Кореи, России, 
Туркменистана, Турции, 
Украины и фотовыставкой, 
посвященной пейзажам раз-
ных стран «Мой родной край».



http://www.nv-online.info

9 ЛІПЕНЯ  2019 ã.66 А С О Б Ы

ОЧЕНЬ ЛИЧНОЕ

«Я встала перед ним на колени…»
Она перенесла тяжелую онкологическую операцию. И прямо в бинтах сбежала из больницы – на такси поехала к своим студентам  

принимать экзамен. Никто и не догадывался, как ей было тяжело!
О секретах красоты, болезнях, мужчинах и философии жизни я побеседовала с известным белорусским режиссером Маргаритой Касымовой.

Маргарита Наимовна умеет просто говорить об очень сложных вещах.
– Маргарита Наимовна, вы 

никогда не скрывали свой воз-
раст…

– 10 апреля мне исполнил-
ся 81 год. Морщин мало, потому 
что много лет мажу лицо и шею 
оливковым маслом первого отжи-
ма – утром и вечером. Меня Майя 
Михайловна Плисецкая научила. И 
покупаю крем оливковый, швей-
царский.

Не крашу губы. Покрасила, 
наверное, только один раз – во 
ВГИКе, тогда была химическая 
помада, которая проявлялась в 
течение дня, смыть ее было невоз-
можно. Ко мне тогда подошел Отар 
Иоселиани и сказал: сними губы, 
а то как проститутка. И я с тех 
пор почти никогда не пользовалась 
помадой.

– А фигура? Вы такая тонень-
кая…

– Шесть лет балетной школы 
дали мне осанку и прямую спину.

А еще жрать надо меньше, как 
говорила Майя Плисецкая.

Я очень люблю свиную отбив-
ную на косточке с квашеной 
капустой. Но летом не ем свини-
ну. Сейчас на моем столе зелень, 
фрукты, иногда куриный бульон с 
удовольствием варю. Но никогда 
не нажираюсь. Я ем практически 
один раз в день. Утром пью креп-
кий кофе, съедаю или бутербродик 
какой-нибудь, или вареное яйцо. 
А в пять-шесть вечера, когда во 
рту становится грустно, что-нибудь 
готовлю. У меня 20 лет один и тот 
же вес. Но я еще живу на эмоциях, 
они сжигают жир.

У меня много ест только мой 
альфонс-тунеядец кот Вася. У 
него есть личный доктор, вете-
ринар, который выписал ему 
паспорт, где написаны его имя, 
порода, адрес и кто хозяйка. Мне 
кажется, получив документ, Вася 
стал со мной разговаривать дру-
гим тоном (смеется).

Недавно была на экзамене у 
своих студентов, они сказали, что 
такой молодой и красивой меня 
никогда не видели. В Академии 
искусств я всегда соблюдаю дресс-
код. Считаю, нельзя привлекать 
студентов яркой одежкой, укра-
шениями, помадой. Они должны 
получать самое главное – знания. 
На защиту дипломов я пришла в 
темно-синем крепдешиновом пла-
тье с белым воротником и ман-
жетами, которое шила еще моя 
мама. Я в Академию подбираю 
гардероб в таком английском сти-
ле: брюки, пиджак, свитер, все в 
пастельных тонах.

– А платья, юбки?
– Как говорят француженки, 

после 45 лет надо уже закрывать 
колени. И это правильно, они уже 

не такие красивые, как в молодо-
сти.

– Пластические операции 
делали?

– Десять лет назад подтянула 
глаза. У меня висели верхние веки, 
они мне мешали, и я пошла к пла-
стическому хирургу. И не скрываю 
этого!

– У вас были и две другие 
очень сложные операции, о кото-
рых мало кто знает…

– После одной из них я вся в 
бинтах приехала на госэкзамен в 
Академию искусств, просто убе-
жала из палаты. Подруга привез-
ла мне одежду, и я на такси через 
пару часов вернулась обратно. Это 
характер!

В онкологии удивились, когда 
узнали, что моя двоюродная сестра 
замужем за известным российским 
академиком, маммологом, чле-
ном-корреспондентом Академии 
наук Давидом Долидзе. Но я шла в 
общей очереди, как простая боль-
ная. В онкологии узнали о моих 
московских связях, когда Давид 
позвонил и спросил: как там моя 
родственница? Весь конклав отде-
ления, где лежала, пришел поинте-
ресоваться, почему я не рассказала, 
что Долидзе мой родственник. А 
какая разница между мной и жен-
щиной из Могилева? Мы одина-
ково больные, нас одинаково про-
оперируют. Я посчитала ненужным 
это афишировать. Зачем трясти 
мешочком с медалями, орденами, 
званиями, регалиями? В моей кар-
тине «Соблазн» есть такая фраза: в 
больнице и на кладбище все равны. 
Понимаете, о чем я?..

Я считаю, когда идешь к док-
тору, не надо говорить, что ты 
очень заслуженный человек, кото-
рому медали и ордена вручал 
Александр Григорьевич. Это непри-
лично и неинтеллигентно, как 
говорил Антон Павлович Чехов. Ты 
такая же больная, как и все.

– Сегодня многие ищут зна-
комства, особенно когда дело 
касается медицины.

– Я пришла к онкологу, которая 
направила меня на операцию. Она 
мне посоветовала: попытайтесь 
связаться с Геннадием Былинским, 
он лучший хирург, его перемани-
ли из Боровлян в городской онко-
диспансер. Я пошла в онкодис- 
пансер и спросила, как его най-
ти. Мне сказали, что послезав-
тра он уходит в отпуск. Я нашла 
Былинского и встала перед ним на 
колени. Просила, чтобы сделал мне 
операцию. Он сказал: «Я же вас не 
знаю…» Я говорю: «Так и я вас не 
знаю, но именно вам доверяю».

Я перед этим доктором в долгу! 
Благодарю его за то, что он пода-
рил мне жизнь. Я уже пять лет 

каждые полгода прохожу обследо-
вания, слава Богу, пока нет никаких 
ухудшений.

Один мой знакомый тоже недав-
но перенес онкологическую опера-
цию. Но он искал знакомства. Его 
мучили полгода, перебрасывая из 
одной больницы в другую. Потому 
что врачи боялись. А если бы он 
шел в общей очереди, как все, то 
кто-то взял бы за него ответствен-
ность и не думал бы, что он чей-то 
родственник…

Недавно пошла в кардиологию, 
и у меня спросили: «А вы не та 
Касымова, которая кино снимает?» 
Я говорю: та, а что? «А почему вы 
месяц в очереди стояли?» А почему 
я должна идти вне очереди? Все 
больные, всем плохо, все идут за 
помощью…

Геннадий Былинский – фан-
тастический доктор! Скромный, с 
добрыми глазами. Он как чехов-
ский Ионыч… Все бы врачи были 
такими!

– Он после отпуска сделал вам 
операцию?

– Нет. Сделал операцию, а 
потом уехал.

Моим лечащим врачом была 
Илона Николаевна. Строгая, непод-
ступная, попробуйте ей что-то 
предложить, она посмотрит так, 
что вы тихо ляжете на брюхо и 
уползете. Врач от Бога!

Я, кстати, не знала, что мне надо 
делать операцию, что больна…

– А как все выяснилось?
– Соседка искала хорошего 

гинеколога. И я повела ее к своему 

врачу. А она говорит: «Маргарита 
Наимовна, давайте я вас посмо-
трю». И вдруг я вижу, как меняется 
выражение ее лица. Она говорит: 
немедленно к маммологу! Я пришла 
к доктору, она сказала, какие ана-
лизы сдать, и потребовала, чтобы 
через три дня я была в онкологии.

– Что вы в тот момент чув-
ствовали?

– Перепугалась. А потом поня-
ла: значит, Господь посылает мне 
еще одно испытание. И я его долж-
на достойно принять. Я верующий 
человек…

После операции всех выписы-
вали на третий день, а меня нет. Я 
две недели пролежала, потому что 
позвонил Давид и сказал: делай-
те повторную биопсию. Я потом 
сказала врачам: вы как хотите, а я 
ухожу. И ушла через три дня, когда 

были готовы документы. С хоро-
шим настроением и низким покло-
ном врачам.

Онкологи – строгие врачи. 
Через их руки проходит много 
горя, они каждый день встреча-
ются со смертью… Но обладают 
одним качеством – доброжелатель-
ностью, а это очень важно.

Вы знаете, какие сейчас очереди 
на операции?

– Огромные?
– Некоторые лежат в кори-

дорах. Люди стоят в очереди по 
несколько месяцев, за это время 
всё может случиться с онкоболь-
ными! А взяток там не берут. И 
никто не знает, что будет после 
операции…

Конечно, врачи тоже пережи-
вают, когда после операции кла-
дут человека, еще не отошедшего 

от наркоза, в палату, где шесть 
человек.

Ко мне после операции приеха-
ла жена бывшего посла Германии, 
мы дружили. Когда она это уви-
дела, сказала: «Я тебя забираю в 
Германию!» Я ей ответила: не вол-
нуйся, операция уже сделана, нику-
да не поеду. В каждой стране, в 
каждой больнице есть свои пробле-
мы. Я думаю, что у нас они решат-
ся. Она мне сказала: «Фрау Рита, 
спасибо, что вы такая!» А я такая 
же, как и все лежащие в онкологии 
женщины. Обыкновенная…

Я всё пережила в Минске: и без 
гражданства была, и без квартиры, 
полуголодная… Спасибо Виктору 
Турову, царство ему небесное, он 
договорился, что меня много лет 
назад без прописки и без граж-
данства взяли в коммерческий 
отдел менеджером на 25 долларов 
в месяц. Я это тоже пережила. Но, 
простите, ни у кого ни мужа не 
отбила, ни любовников не имела. 
Я сняла шесть художественных 
фильмов на «Беларусьфильме», 
мои работы имеют международные 
награды…

– А любовников почему не 
было? Вы яркая, красивая, навер-
няка не были обделены мужским 
вниманием…

– У меня сразу с мужчинами 
складываются такие дружеские 
отношения. Это даже невозможно 
объяснить…

В нашей семье всегда было пра-
вило: не разбивать чужие семьи. 
И я не могу через это переступить 
– через жену, детей. Это мой харак-
тер. И все это знают.

– Вы до сих пор курите…
– Я курю почти 50 лет. Когда 

врач-онколог узнал об этом, ска-
зал резко не бросать, чтобы не 
случилось никотинового взрыва. 
Но порекомендовал не злоупо-
треблять. И я перешла на тонень-
кие, слабенькие сигаретки. Меня 
уже все ругают за сигареты, но что 
делать…

Понимаете, когда живешь 
одна…

– Маргарита Наимовна, а 
почему вы одна?

– Я 9 лет была замужем, но не 
сложилось. Он не хотел детей, и я 
устала от абортов. И в 29 лет я с 
ним рассталась. Сказать, что жила 
ханжой, – это неправда. Были у 
меня два человека, но это было, как 
говорится, до нашей эры, до моих 
45 лет. С тех пор я одна.

– Потому что у вас характер?
– Не сложилось! Мужчины, чув-

ствуя, что я к ним отношусь друже-
ски, не переходили Рубикон…

Они могут прийти ко мне на 
чай, на плов, просто поговорить, и 
этим все заканчивается. Не было у 

меня кавалеров.
Я, как улитка, веду замкнутый 

образ жизни. Работа–дом–работа. 
Кот. И книги. Я очень много читаю.

Как-то спросила у своего док-
тора-онколога: что лучше, маразм 
или склероз? Он задумался, а я 
сказала: лучше склероз, забываешь, 
что у тебя маразм, и каждый день 
свежие новости! Доктор рассме-
ялся, говорит: с вами, Маргарита 
Наимовна, не соскучишься!

Надо жить, глядя вперед. Я 
живу своими учениками. Сейчас 
вот выпустила очередной курс – 
прекрасные ребята!

А что касается моего внешне-
го вида, о котором вы спросили 
в самом начале разговора, у меня 
есть несколько секретов красоты.

Во-первых, я молюсь Богу – 
утром и вечером. И благодарю за 
здоровье.

Во-вторых, выполняю завет 
своей бабули, Ольги Ивановны 
Ковалевой: никогда никому не 
завидуй и никогда никому не желай 
зла. 

В-третьих, радуюсь любой 
мелочи. Встань у окна и скажи: 
Господи, как хорошо, дождь идет! 
Как хорошо, снег идет! Благодари 
Всевышнего, что топчешь эту греш-
ную землю…

Меня обманывали в жизни 
не раз. Например, москвичи до 
сих пор не заплатили деньги. 
Уже шесть лет прошло. Когда 
встречаю их иногда, говорят: 
«Ой, Маргариточка Наимовна, 
мы вам деньги должны!» Я гово-
рю: «Правда?» Поворачиваюсь и 
ухожу. Ну что, я буду с ними 
ругаться из-за трехсот долла-
ров? Или в суд подавать? А вот 
на таджиков, с которыми у нас 
был заключен контракт, все сро-
ки которого уже вышли, в суд 
подать надо. Потому что они 
обманули не только меня и авто-
ра сценария, а группу людей!

– Маргарита Наимовна, а как у 
вас с деньгами?

– Худо. Зарплата профессора 
Академии искусств 560 рублей. Это 
со стажем, со званиями, с регали-
ями.

Пенсия – где-то около 300 дол-
ларов.

Надо заплатить за квартиру, за 
свет, за телефон, купить проездной. 
Надо покупать лекарства, которые 
я должна пить всю свою жизнь. 
30 таблеток стоят 28 рублей. Ну 
и мой рыжий персидский альфонс 
кот Вася не понимает, что можно 
есть меньше…

Марина КОКТЫШ.

 
Маргарита Касымова, профессор кафедры режиссуры кино и 

телевидения. Художественный руководитель курса. Преподает дис-
циплины «Режиссура», «Теория, практика и технология монтажа».

Окончила Всесоюзный государственный институт кинемато-
графии им.Герасимова в Москве, режиссерский факультет (мастер-
ская А.П. Довженко) (1962).

1962–2008 годы – режиссер-постановщик на киностудиях 
«Таджикфильм» и «Беларусьфильм».

Сняла 16 художественных и 30 документальных фильмов.
С 2010 года художественный руководитель курса факультета 

экранных искусств.
Имеет почетное звание «Заслуженный деятель искусств 

Таджикистана».
Член Белорусского союза кинематографистов.
В 2015 году удостоена ордена Франциска Скорины.

ИЗ ЛИЧНОГО ДЕЛА

АПАВЯДАННЕ

Дзед Аўхім даволі рэдка 
наязджаў у горад, даўно не быў у 
тамтэйшай лазні – мыўся ў сваёй. 
На гэты раз зяць Васіль, дацэнт 
сталічнага ўніверсітэта, запрасіў 
папарыцца.

I вось яны сядзяць у парылцы. У 
першы дух народ ідзе без венікаў, каб 
прагрэцца, наталіцца сухім гарачым 
паветрам. На верхні палок скакалі 
самыя адчайныя аматары або тыя, 
каму не хапіла месца ніжэй. Аўхіму 
і Васілю ўдалося ўплішчыцца на 
сярэднім палку.

Увайшоў каржакаваты плечавень 
у будзёнаўцы з вялікай чырвонай 
зоркай.

– Здарова, мужыкі! З Днём смеху 
вас! Сёння ж першы апрэль. Ды яшчэ 
субота. Можна разгуляцца. Можа, 
падкінуць? А то няма духу.

– Ды не, Пятро, хапае духу. Ты на 
верхатуру залезь.

– Я магу і наверх. Але ж вас дужа 
многа. Трэба паддаць...

З усіх бакоў пачуліся галасы:
– Не трэба! Не трэба!
– Ну во, я сказаў ціха, а вы 

расшумеліся, як мая жонка. У яе 

такі слых прарэзаўся! Яна глядзіць 
тэлевізар, а я на кухні адчыняю 
халадзільнік, каб пляшку дастаць. 
Крычыць: «Зноў п’еш ці ўжо 
закусваеш?»

– Дык і мая такая! – пачулася з 
усіх бакоў.

«А я думаў, што толькі мая Прося 
гэткая», – усміхнуўся сам сабе дзед 
Аўхім. Між тым гамана ў лазні пагус-
цела.

– Дык гэта ж добра, што жонкі 
берагуць ваша здароўе, – падаў голас 
зяць Васіль.

– Любая кабета ляжыць і чакае, 
калі прылашчыш. А як перап’еш, дык 
які з цябе ў ложку працаўнік? – весе-
ла мовіў хударлявы мужычок з пра-
фесарскай бародкай.

– Ну што, ужо можна падкінуць? 
– гнуў сваю лінію Пятрок.

– Ну, давай грамаў 127 з паловай.
Узрадаваны «будзёнавец» узяў 

коўш з даўжэзным тронкам, расчыніў 
дзверцы печкі, зачэрпнуў вады і 
выкуліў на малінава-чырвоныя 
камяні. Адтуль выбухнула гарачая 
пругкая хваля.

– Што ты робіш, разбойнік?! – 

парыльшчыкі, нібы гарох, пасыпаліся 
з верхняга палка.

– Я сваю кандыдатуру здымаю, – 
падаўся ўніз і чалавек з бародкай.

Неўзабаве ў парылку пацягнуўся 
люд з венікамі. Таўсматы здаравяк 
з піўным чэравам працягнуў венік 
Пятру:

– Браток, я прагрэўся ўжо. 
Гатовенькі. Урэж мне з усёй прале-
тарскай нянавісцю. А то паясніцу 
нешта ломіць...

– Ну што ты, Змітрок? Няма ў 
мяне ніякай нянавісці. Я гатовы 
абняць усё чалавецтва. А цябе лагод-
ненька апрацую. Будзеш свяціцца, 
як надраены пятак, – Пятрок 
пачакаў, пакуль здаравяк уляжацца, 
і пачаў, нібы веерам, махаць гара-
чым венікам, потым прыціснуў яго 
да каленяў, затым вышэй, узяўся хва-
стаць паясніцу.

Здаравяк ажно стагнаў ад зада-
вальнення:

– Ну й дух – хопіць на двух! Па 
плячах, браток, па каўняры ўрэж...

Між тым на ляжачае, так бы 
мовіць, плацкартнае месца, утвары-
лася чарга. Заняў яе і зяць Васіль. 

Неўзабаве змог легчы і дзед Аўхім, з 
прыемнасцю адчуў водар распарана-
га веніка, а вязаў ён іх з бярозавых 
і дубовых галінак, у сярэдзіну аба-
вязкова ўстаўляў тры галінкі палы-
ну. Васіль, заўзяты парыльшчык, 
пра сябе жартам казаў: «У лазні я 
не дацэнт, а прафесар», – насамрэч 
па-майстэрску, лагодна адхвастаў 
цесця.

У прымыльніку дзед нырнуў пад 
душ, падбадзёраны, памаладзелы 
выйшаў з кабінкі.

– Дзядуля, што ў вас за венік? Уся 
спіна ў лісці, – ухмыльнуўся Пятрок.

Дзед Аўхім ізноў крутнуўся 
пад душ. А калі выйшаў, мужчыны 
пераглядваліся, усміхаліся.

– Чыстая ў вас спіна. Не крыўдуй, 
дзядуля. Сёння ж дзень вясёлых 
падманаў, – рагатаў жартаўнік Пятро.

– Ды я не крыўдую. Хіба ж можна 
ў лазні злавацца? Пасля парылкі ўсе 
добрыя. А ці ведаеш, Пятро, што 
самае смачнае ў жыцці? – пасмялеў 
Аўхім, а народ прыціх: – Дык вось, 
рыба смачная з вады, мяса – з нажа, 
хлеб – з печы, а баба – з лазні...

– Ну, дзед, малайчына! Дайшоў да 

смаку ў жыцці, – пачуліся галасы. – 
Акурат у дзясятку ўляпіў!

– Паслухайце сюды, – падаў голас 
чалавек з бародкай. – Прыходзіць да 
доктара пенсіянер і кажа: «Доктар, 
памажыце. Не магу спаць з жон-
кай. Інтым не атрымліваецца, хоць 
ты плач». – «А колькі вам гадоў?» 
– «Семдзесят пяць». – «Дык што вы 
хочаце – узрост...» – «Сусед старэй-
шы на тры гады. Ён усім гаворыць, 
што яшчэ можа...» – «Ён гаворыць? 
Дык і вы гаварыце!»

Мужчыны дружна зарагаталі. 
Па-маладому смяяўся і дзед Аўхім.

У прымыльніку аматары лазні 
пілі чай, мінералку, а хто і піва. Зяць 
Васіль таксама згатаваў гарбату на 
зёлках з мёдам. Пасля парылкі дух-
мяны напой нагадваў гаючы бальзам.

Праз дзве гадзіны Аўхім і Васіль 
выходзілі з лазні. Васіль лёгка збег 
па прыступках уніз, услед за ім і 
дзед. Збег – і сам сабе не паверыў: 
іншым разам так баляць калені, а тут 
– ніякага болю! Быццам памаладзеў 
гадоў на дзесяць. I міжволі падумаў: 
«Дзякуй табе, лазня, за свята душы 
і цела!» 

АД РЭДАКЦЫІ
Са штодзённай поштай мы нядаўна атрымалі 
бандэрольку, а там – новая кніга нашага 
даўняга аўтара Леаніда Левановіча (на фота), 
які жыве ў вёсцы Пятрылава Вілейскага раёна. 
У суправаджальным лісце Леанід Кірэевіч 
напісаў: «Заманулася мне даслаць вам вясёлую 
кніжку «Футбол з пацалункамі». У нашым 
сучасным жыцці так бракуе гумару! У нас няма 
ніводнай гумарыстычнай перадачы ні на радыё, 
ні на тэлебачанні, а часопіс «Вожык» (некалі 
такі папулярны) ледзьве дыхае. Выдавецтва 
«Чатыры чвэрці» робіць добрую справу, 
выпускаючы ў свет кніжную серыю «Несур’ёзна 
пра сур’ёзнае». Праўда, наклады маленькія». 

Зірнулі мы – наклад кнігі нават не маленькі, а 
мізэрны – усяго 99 асобнікаў. І вырашылі мы 
адно з вясёлых апавяданняў надрукаваць у 
«Народнай Волі», каб і вы, шаноўныя чытачы, 
усміхнуліся. 

Леанід ЛЕВАНОВІЧ
Лазня ў Дзень смеху
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Л Ю С Т ЭР К А

ГУЧНАЯ  СПРАВА

НЕЗАШОРАНЫМ ВОКАМ

АЎКЦЫЁН

І паўстаў Манюшка побач  
з Дуніным-Марцінкевічам

Омега-3: организм требует или очередная дань моде?
БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!

(Мнение ученых)
Своей известностью 

Омега-3 обязана пытливо-
сти ума датских ученых, в 
частности доктора Йорна 
Дайерберга. Его заинтересо-
вал тот факт, что у эскимосов 
не диагностируют сердечные 
заболевания, а при этом их 
основное питание состоит из 
очень жирной пищи – мяса 
тюленей и рыбы. Вместе со 
своими коллегами Дайерберг 
изучал кровь эскимосов, и 
после двух лет исследований 
были выделены две жирные 
кислоты – эйкозапентаэно-
вая и докосаксеноевая. Это 
открытие ознаменовало рож-
дение названия «Омега-3» – 
класса ненасыщенных жир-
ных кислот.

Различают несколь-
ко видов жирных кислот, 
которые составляют основу 
жиров: насыщенные, моно-
ненасыщенные и полинена-

сыщенные. Самые полезные 
из них полиненасыщенные 
жирные кислоты (ПЖК). Они 
в свою очередь содержат две 
разные группы: Омега-3 и 
Омега-6.

Почему они так 
важны?

Наш организм не спосо-
бен самостоятельно выраба-
тывать Омега-3, а ее воздей-
ствие на организм человека 
по-настоящему ошеломляю-
ще!

Попадая в организм с 
продуктами питания, жирные 
кислоты Омега-3 встраива-
ются в структуру клеточных 
мембран. Это очень улучша-
ет структуру мембран: про-
исходит активизация рабо-
ты клеток, улучшаются их 
питание и обменные процес-
сы. Особенно это важно для 
работы клеток сердца и моз-
га, которые всегда находят-

ся под нагрузкой. Улучшение 
работы сердечно-сосудистой 
системы приводит к сниже-

нию риска сердечных присту-
пов, инсультов и инфарктов. 
Отмечается нормализация 

кровяного давления (а гипер-
тензия – главный бич наше-
го времени), уменьшаются 

воспалительные процессы 
в суставах, улучшается зре-
ние и работа мозга. Омега-3 
способствует укреплению 
иммунитета, помогает при 
лечении кожных заболева-
ний (экземы, аллергии), пре-
дупреждает развитие болез-
ни Альцгеймера. Некоторые 
исследования указывают на 
улучшение состояния при 
лечении рака груди. Кроме 
того, Омега-3 еще и выводит 
из организма холестерин и 
свободные радикалы, являясь 
прекрасным антиоксидан-
том. Люди, в чьем организме 
достаточное количество жир-
ных кислот Омега-3, не стра-
дают от депрессии.

Продукты  
с Омега-3

Исследования показыва-
ют, что современные люди 
потребляют этих полезных 
жиров непозволительно 

мало. Было установлено, что 
в рационе взрослого челове-
ка количество Омега-3-жиров 
составляет лишь 50–70% от 
жизненно необходимой нор-
мы. Поэтому так важно знать, 
в каких продуктах можно 
найти эти необходимые поли-
ненасыщенные жирные кис-
лоты.

Семена льна. Сегодня в 
магазинах продается льняное 
масло, в котором содержание 
Омега-3 чрезвычайно высоко. 
Его можно добавлять в сала-
ты. Но, к сожалению, у льня-
ного масла очень маленький 
срок хранения – 3 месяца. 
У цельных семян льна срок 
хранения гораздо боль-
ше. Хорошо размолоть их  
в блендере и сразу добавлять 
в пищу как приправу или 
специю.

Грецкие орехи. Съедая в 
день 5–10 орехов, мы обеспе-
чиваем себя нормой Омега-3 
на день.

Кунжу тное масло. 
Отдайте ему предпочте-
ние при заправке салатов: в 
нем содержится не только 
Омега-3, но и сильный анти-
оксидант фитовая кислота.

Лосось и скумбрия. 
Достаточно в день съесть 100 
граммов лосося, сельди или 37 
граммов красной икры (при-
мерно одна столовая ложка с 
верхом), чтобы восполнить 
дневную норму Омега-3. Белая 
рыба: сайда, сибас, камбала, 
морской окунь – тоже содер-
жит Омега-3, но в меньшем 
количестве. Средний показатель 
у мидий, кальмаров и крабов. 
Ученые рекомендуют два раза в 
неделю съедать порцию лосося, 
семги или скумбрии.

К слову, на данный 
момент не существует потол-
ка для потребления Омега-3, 
стандартная рекомендация 
многих врачей – это 1–2,5 
грамма ежедневно.

(Из иностранной прессы.)

«Кветкавы працэс»  
Алеся Юркойця

АД РЭДАКЦЫІ
Учора, 8 ліпеня, у сталічнай кнігарні «Логвінаў» 

адбылася прэзентацыя новай кнігі Сяргея Дубаўца 
«Тантамарэскі: гісторыя аднаго працэсу», што 
выйшла ў серыі «Бібліятэка Свабоды». У ёй – пра 
вядомы судовы працэс над ашмянскімі мытнікамі, 
сярод якіх апынуўся і астравецкі краязнавец, 
ініцыятар многіх культурніцкіх праектаў Алесь 
ЮРКОЙЦЬ. Сёння ён адбывае свой тэрмін у 
вязніцы. Мы вырашылі вярнуцца да гэтай гучнай 
справы і пазнаёміць чытачоў «Народнай Волі» з 
невялікім урыўкам з прэзентаванай кнігі. 

Няўжо сталася так, што не чыніць зла 
іншаму – гэта ўсяго толькі пазіцыя, адна 
з многіх, прычым састарэлая? А ў нас, 
маўляў, плюралізм. 

І ніхто больш не верыць словам 
Хрыста з Нагорнае казані: «Усё тое, што 
ты хочаш, каб іншыя людзі рабілі табе, 
тое і ты рабі ім»? Ніхто ўсур’ёз не прымае 
катэгарычны імператыў Канта: «Стаўся 
да іншых людзей так, як хочаш, каб яны 
ставіліся да цябе», пра неабвержны сэнс 
якога пісаў Васіль Быкаў. 

Няўжо ўсё, што адбываецца з табой, 
залежыць толькі ад абставін, ад тых 
зменлівых карцін жыцця, у якія ты воляю 
лёсу трапляеш з галавой?

Вось Беларусь – твая краіна, тут ты 
дома і свой. А вось Рэспубліка Беларусь – 
дзяржава, тут ты не супадаеш з агульнай 
лініяй. Вось – мытня, дзе ты працуеш 
ужо шмат гадоў. А вось – арганізаваная 
злачынная група на мытні… Вось 
«Амерыканка», «Валадарка», суд і пры-
суд, турма… Карціны мяняюцца, як 
тантамарэскі.

Тантамарэска – гэта і ёсць карціна з 
адтулінай для твару. Вы, напэўна, бачылі 
такія стэнды ў парках ці на курортах. 
Падстаўляеш свой твар у адтуліну – і ты ўжо 
ўдзельнік таго, што адбываецца на карціне. 
Фатограф робіць здымак на памяць. 

Вось ты ў казачным лесе, а вось – у судо-
вай клетцы, вось ты рыцар на ўздыбленым 
кані, а вось – сярод вязняў калоніі, вось ты 
ў абранай прафесіі, а вось – у дзяржаўнай 
сістэме. Перабіраючы здымкі, міжволі заду-
маешся, дзе тая рыса, калі ты – гэта ты з 
уласнага выбару, а калі тантамарэску для 
цябе выбраў нехта іншы. І так пачынаючы 
ад самай першай тантамарэскі – прыходу на 
гэты свет.

Судовы працэс ашмянскіх мытнікаў 
пачаўся ў лістападзе 2016 года і 
скончыўся ў лістападзе 2017-га. Вялікая 
ўвага да яго тлумачыцца тым, што  на 
лаве падсудных апынуліся ажно 58 
чалавек, а яшчэ тым, што адзін з іх – 
знаны ў Беларусі краязнаўца і асветнік 
Алесь Юркойць.

Усю справу падзялілі на пяць мінскіх 
судоў, з якіх я выбраў Партызанскі, той, 
дзе судзілі Юркойця. 

Калі пасярод восені 2013 года 
ў Астравецкай бібліятэцы ён вёў 
прэзентацыю маёй новай кнігі, я і думкі 
не меў, што наступная кніга будзе пра суд, 
пагатоў што фігурантам гэтага працэсу 

будзе Юркойць, беларускамоўны 
мытнік з мястэчка Варняны.

Мне давялося прысутнічаць на 
ўсіх, паўсотні іх было, судовых пасяджэн-
нях. Не прапускаў, каб ніякая дробязь 
не выпала з увагі на гэтай фотакарціне, 
якая на вачах з пазітыву ператваралася ў 
негатыў. 

На адным з апошніх пасяджэнняў, 
здавалася, прысутнічаў сам бог Марфей. 
Пазяхаў суддзя, пазяхалі падсудныя, 
пазяхалі мы ў зале. Канвойныя міліцыянты 
спалі стоячы з расплюшчанымі вачыма. 

Яшчэ ў калідоры перад пачаткам праз 
краты і шкло дзвярэй я заўважыў, што ў 
Юркойця знікла ўчарашняя густая барада. 
Ягоная сястра Галіна кажа, што прымусілі 
згаліць. Ён быў дамогся не галіцца – надта 
датклівая скура, «кожнага разу кроў 
капала». А тут прымусілі, і вось – абдзёр-
тыя шчокі. А старагрэцкага Марфея, дарэ-
чы, нязменна паказвалі з густой барадой.

Пракурор гугніць эпізоды 
абвінаваўчага заключэння сабе пад нос. 

Разглядаюцца галандскія кветкі, якія 
транзітам праз Беларусь кіраваліся фурамі 
на Расію і Казахстан. Гэта «кветкавы пра-
цэс».

Маштабы ўражваюць. 4,5 тысячы 
«транспартных сродкаў» з «кветкавай 
прадукцыяй», за «бесперашкодны про-
пуск» якіх на мяжы ашмянскія мытнікі 
нібыта атрымлівалі «грашовыя сродкі».

Эпізодам няма канца. Мяняецца назва 
фірмы, дата, сума і прозвішча мытніка. 
Нязменнай застаецца «арганізаваная зла-
чынная група». 

У мяне такое ўражанне, што праку-
рор гэтай сто разоў паўторанай «гру-
пай» прывучвае нас да таго, што ўсе 
мытнікі, якіх абвінавачваюць у гэтай 
справе, – злачынцы яшчэ да прысуду, бо 
ўжо павязаны адной гэтай фармулёўкай, 
быццам ад паўтарэння яна сама сабой 
ператворыцца ў рэальнасць яшчэ да 
таго, як выступяць адвакаты і самі пад-
судныя.

Звяртаю ўвагу на магію лічбаў. 58-ы 
– расстрэльны артыкул сталінскага 
Крымінальнага кодэкса – па сутнасці, 
за іншадумства. У 1988-м у нас у Мінску 
быў створаны «Камітэт 58», які збіраў 
звесткі пра ахвяр сталіншчыны. І вось – 
працэс 58-мі.

Пракурор скончыў чытаць 
абвінавачанне, і суддзя апытвае падсуд-
ных – ці прызнаюць? Юркойць кажа: не 

прызнаю і 
не разумею, што я тут раблю, чаму мяне 
столькі трымаюць у турме, ні разу толкам 
не растлумачыўшы.

Падчас чытання «ягонай» часткі (а 
гэта цягнулася больш за гадзіну), пра-
курор перайшоў на беларускую мову. 
Беларускамоўны мытнік дамогся, каб і тут 
пра яго казалі першай дзяржаўнай мовай. 

«Алесь, што ты тут робіш, Алесь! – 
шэптам галосіць мастак Пушкін, таксама 
Алесь. – Ты прывёз мяне ў Міхалішкі 
напісаць абразы для касцёла… А якія мы 
ладзілі святы ў Лакцянах! Як жа я ўдзячны 
табе, што адкрыў мне Нальшчанскі край!»

– А праўда, што могуць даць 10 гадоў? 
– наіўнічае ў перапынку з Юркойцевай 
адвакаткай Пушкін. 

– Усё можа быць. 
– А тры могуць даць?
– Могуць. 
– А проста ўзяць і адпусціць у зале 

суда?
– Могуць.
«Юркойцева» частка пачынаецца 

з паўтарэння прэамбулы пра «групу». 
Маўляў, начальнікі яго ўцягнулі ў 
злачынную дзейнасць у 2014–2015 гадах.

Ну і ў чым канкрэтна вінаваты 
Юркойць?

Схема адна для ўсіх – называецца 
«транспартны сродак», які быў 
аформлены, напрыклад, Юркойцем 
на ўказанне начальніка ў пэўны дзень. 
Усё. Як сказаў Алесь у канцы, я проста 
рабіў сваю работу. У абвінавачанні няма 
слоў – не аформіў ці аформіў неналеж-
ным чынам. Проста аформіў. Але як так? 
Павінна быць у эпізодзе злачыннае дзеян-
не, без яго – як?

А яго няма.
Завяршаецца кожны эпізод фразай: за 

што «арганізаванай злачыннай групай» 
атрымана 200 долараў ЗША.

Разумееце прынцып бутэрброда? 
Зверху група (прэамбула), знізу група 
(фінальная фраза), а паміж імі Юркойць. 
Без ніякай фактычнай сувязі з гэтай самай 
групай.

«Ды яго проста ўвапхнулі ў гэты пра-
цэс», – робіць выснову Пушкін. 

У тантамарэску.
Алесь Юркойць свае віны не прызнаў...

Сяргей ДУБАВЕЦ.

У пазамінулым месяцы ў беларускім 
календары, а перш за ўсё ў календары 
нашай сталіцы, прабліснула надзвычай 
не абы-якая дата  – 200-годдзе з дня 
нараджэння Станіслава Манюшкі. 
Народжаны ў маёнтку Убель (сённяшняя 
Чэрвеньшчына) 5 мая 1819 года, будучы 
вялікі еўрапейскі кампазітар, карыфей 
опернага мастацтва немалы кавалак 
свайго жыцця аддаў Мінску. Менавіта 
тут ён атрымаў грунтоўную музычную 
адукацыю ў знакамітага педагога 
Дамініка Стэфановіча, менавіта тут 
спелі задумы яго будучых оперных 
шэдэўраў. Яшчэ ў пятнаццацігадовым 
узросце Стась Манюшка напісаў 
сваю першую аперэту  – «Канторскія 
службоўцы». Крыху пазней, пасля гадоў 
вучобы, праведзеных у Берліне, у Мінску 
ён пазнаёміўся з будучым першым 
класікам беларускай драматургіі 
Вінцэнтам Дуніным-Марцінкевічам, 
і ўжо разам яны задумалі рабіць 
музычныя спектаклі на мясцовым 
матэрыяле. Аперэта «Габрэйскі 
рэкруцкі набор» была пастаўлена 
ў верасні 1841 г. у мінскім гарадскім 
тэатры, які ў той час размяшчаўся ў 
доме Саламонава на цяперашняй 
плошчы Свабоды (тады – Саборнай). 
Сам Манюшка жыў зусім побач, на рагу 
вуліц Валоцкай і Дамініканскай (цяпер 
– Інтэрнацыянальнай і Энгельса). 
Мінск ён успрымаў як блізкі сваім 
адчуванням, фактычна родны горад. 
Вось што піша ён у адным з лістоў 
да сваёй жонкі Аляксандры пазней, 
у кастрычніку 1843 года (цытую ў 
перакладзе Язэпа Янушкевіча):

«Места досыць люднае, і забаваў 
прорва. Маем мы тройчы на тыдзень 
клуб… Бываюць таксама вечары з 
дáмамі… танцы займаюць месца 

картачных столікаў; замест гаманлівай 
гутаркі ты чуеш палёт і шоргат розных 
прывабных пантофлікаў і падковак. 
Музы́ка рэжа перазвоны ад вуха. Кавалеры 
прыслугоўваюць паненкам карамелькамі 
ці шклянкай чаго-небудзь.

Сур’ёзныя персоны, якія водзяць 
рэй у мужчынскіх клубах, гэтым разам 
будуць змушаны заставацца на другім 
плане і суцяшаць сваю бяздзейнасць 
ужо толькі шапатлівай гаворкай, ужо 
толькі вячэрачкай…»

У лісце, напісаным Манюшкам 
у чэрвені наступнага, 1844-га, года, 
чытаем:

«Мая найдаражэйшая Алеся!
Ты ведаеш, што гэта значыць – 

прыехаць у Мінск! У першы дзень меў я 
сем візітаў – між іншым Райчак, Чапек, 
Навачак; на другі дзень – дванаццаць; 
на трэці дзень быў самым гасцінным 
чынам прыняты ў Сляпянцы… Ёсць 
тут малады мастак Чыж, незвычайнага 
таленту, які з першага позірку робіць па 
памяці надзвычай падобныя партрэты 
алоўкам. Маеш мой, як у сябе…» 

Чаму і куды Станіслаў Манюшка 
слаў сваёй жонцы лісты? Справа ў тым, 
што пасля нараджэння ў маладой сям’і 
першых дзяцей Манюшкі перабраліся ў 
Вільню, дзе Станіслаў атрымаў не надта 
грашовую пасаду арганіста ў касцёле 
Святога Яна. Але яго повязі з Мінскам 
не перапыняліся, і падчас чарговых 
прыездаў сюды адбылося абмеркаванне 
з Дуніным-Марцінкевічам, як бы 
сказалі цяпер, чарговага праекта: гэтым 
разам яны пры ўдзеле яшчэ аднаго 
мінскага кампазітара Канстанціна 
Крыжаноўскага ўзяліся за стварэнне 
камічнай оперы «Сялянка» («Ідылія»). 
Лібрэта Дуніна-Марцінкевіча ўключала 
цэлыя партыі на беларускай мове, і 

адметна, што па-беларуску мелася 
спяваць таксама галоўная гераіня 
твора, шляхцянка Юлія Дабровіч.

У гэты самы час у Станіслава 
Манюшкі ўзнікла ідэя ўвасобіць у 
высокім музычным мастацтве тыя 
матывы, што ён з дзяцінства чуў у 
народных песнях краю. Так узніклі 
«Хатнія спеўнікі»: колькасць змешчаных 
у іх песень з часам дасягнула 268. Сам 
Манюшка значна пазней пісаў пра 
гэтую працу:

«…У гэтых паэтычных творах як 
найяскравей выявіў сябе нацыянальны 
характар і мясцовы каларыт. (…) Тое, 
што ў музыцы ёсць народнае, краёвае, 
мясцовае, што гучыць рэхам нашых 
дзіцячых прыгадак, ніколі не перастане 
падабацца жыхарам той зямлі, на якой 
яны нарадзіліся і ўзгадаваліся…»

Пазней Еўропа даведалася пра 
Манюшку як аўтара музыкі да знакамітых 
опер «Галька», «Страшны двор», 
«Сон Прарока», «Парыя», «Графіня», 
«Плытагоны», «Слова гонару», балетаў 
«Монтэ-Крыста», «На кватараванні»… 

У 1933 годзе ў Мінску быў адчынены 
першы беларускі тэатр оперы і балета. 
Здавалася б, абсалютна натуральным і 
лагічным было б, калі б ён узяў сабе 
імя вялікага земляка. Канечне, у 
часы сталіншчыны пра гэта думаць 
не выпадала праз не тое «класавае 
паходжанне» ды іншыя нюансы біяграфіі 
кампазітара. Але… і больш як праз 65 
гадоў нічога не памянялася. За гэты час 
у рэпертуары тэатра прысутнічала адна-
адзіная Манюшкава опера («Страшны 
двор»): было гэта ў другой палове 70-х 
гадоў – і тое нядоўга.

Некалькі гадоў таму, дзякуючы 
найперш намаганням нашага Саюза 
мастакоў на чале з Рыгорам Сітніцам, 
зусім побач з тымі месцамі, дзе 
Станіслаў Манюшка жыў і выступаў 
у Мінску, быў пастаўлены помнік, 
дзе мы бачым яго побач з Вінцэнтам 
Дуніным-Марцінкевічам. У сувязі з 
200-годдзем кампазітара ў Мінску 
адбыўся вялікі канцэрт з удзелам 
нашых найлепшых музыкантаў і 
спевакоў; некалькі падобных канцэртаў 
улетку адбываюцца ў нясвіжскім замку 
Радзівілаў. Не так даўно пры падтрымцы 
пасольства Польшчы і Польскага 
інстытута ў Мінску з поспехам 
прайшоў адкрыты канцэрт у межах 
Дня Польшчы ў Беларусі (захапляльна 
выглядала выкананне вядомых твораў 
Манюшкі сімфанічным аркестрам 
Capella Academia пад кіраўніцтвам 
маладога дырыжора Аляксея Фралова). 
І ўсё-такі не пакідае адчуванне, што 
двухсотгадовы юбілей вялікага маэстра 
застаўся неяк у цяні іншых імпрэз.

Лявон БАРШЧЭЎСКІ.

Помнік Станіславу Манюшку і Вінцэнту Дуніну-Марцінкевічу каля 
мінскай Ратушы.

Хто адкрые тэрмінал таксі ў аэрапорце?
Аўкцыён па продажы права заключэння дагавора арэнды пляцоўкі на тэрыторыі Нацыянальнага 

аэрапорта «Мінск» пад размяшчэнне тэрмінала таксі пройдзе 24 ліпеня.

Як паведамляе сайт Мінскага 
гарадскога цэнтра нерухомасці, 
тэрмінал зойме дзве пляцоўкі ля 
аэрапорта агульнай плошчай больш 
за 2,3 тыс. кв.метраў. Дагавор арэнды 
заключаецца на адзін год.

Пераможцу аўкцыёну трэба 
будзе за кошт уласных сродкаў 
і без наступнай кампенсацыі 
выдаткаў распрацаваць, узгадніць і 
зацвердзіць праект па забеспячэнні 
аб ’ек т а  элек т р а энерг іяй . 

Таксама арандатар павінен будзе 
забяспечваць выкананне тэхналогіі 
тэрмінала таксі, складзенай РУП 
«Нацыянальны аэрапорт Мінск». 
Яе парушэнне будзе дадатковай 
падставай для скасавання дагавора.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае 
права ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не 
ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не 
аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена 
Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 
са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  «Беларускі Дом 
друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 08.07.2019 у 17.00. 
Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 120 экз. За каз № 2283.

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк  i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а.  
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com  
http://www.nv-online.info 
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С П О Р Т

ШАШКІИЗ ПЕРВЫХ УСТ

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
Дынама (Бр) 14 11 3 0 32–7 36
БАТЭ 14 11 1 2 24–5 34
Шахцёр 14 10 1 3 22–11 31
Тарпеда-БелАЗ 14 8 3 3 21–11 27
Дынама (Мн) 14 8 1 5 20–14 25
Іслач 14 8 1 5 18–15 25
Гарадзея 14 5 5 4 10–12 20
Нёман 14 6 1 7 18–21 19
Славія 14 5 3 6 17–17 18
Віцебск 14 4 4 6 13–18 16
Слуцк 14 3 4 7 11–24 13
Мінск 14 2 6 6 15–21 12
Энергетык-БДУ 14 2 5 7 18–35 11
Дняпро 14 2 4 8 11–21 10
Гомель 14 2 3 9 21–26 9
Тарпеда 14 1 3 10 3–16 6

Турнірнае становішчаБАТЭ працягвае пагоню
Прайшлі матчы 14-га тура чэмпіянату Беларусі па футболе.

ФУТБОЛ

Вось іх вынікі: «Дынама» 
(Мінск) – БАТЭ (Барысаў) 
– 1:2, «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Дняпро» 
(Магілёў) – 1:0, «Энергетык-
БДУ» (Мінск) – «Нёман» 
(Гродна) – 2:4, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Мінск» – 3:2, 
«Віцебск» – «Дынама» (Брэст) 
– 0:1, «Іслач» (Мінскі раён) 
– «Славія» (Мазыр) – 2:1, 
«Слуцк» – «Тарпеда» (Мінск) 
– 1:0, «Гомель» – «Гарадзея» 
– 0:0.

Фота: fcbate.by

Прызы з бібліятэкі 
майстра

Удава майстра шашачнай кампазіцыі Мікалая 
Грушэўскага Ала Аляксандраўна прапануе правесці 
конкурс на лепшае рашэнне кампазіцый. У якасці 
прызоў Ала Аляксандраўна прапануе кнігі з бібліятэкі 
мужа. Будзе прапанавана 15 заданняў. Прызы 
атрымаюць чытачы, якія змогуць рашыць усе заданні. 
Магчымы і дадатковыя заахвочванні. У якасці першага 
задання прапануецца праблема з архіваў Мікалая 
Грушэўскага.

№1 Белыя: a1, b4, 
d4, d6, f6, g5, h6 (7).

Чорныя: a5, d2, d8, 
f8, g3, h4, h8 (7). 

Наступныя два 
заданні прапануе 
Анатоль Баланюк 
(г.Цепладар Адэскай 
вобл.).

№2 Белыя: g1, d4, 
h4, с5, d6, h6 (6).

Чорныя: f2, е3, f6, 
а7, g7, f8 (6).

№3 Белыя: е1, d2, е5, g5, f6, h6, g7 (7).
Чорныя: f2, с3, g3, b4, h4, а5, b6, с7 (8).
Аўтар апошняга задання гэтага тура Азіз Бердар 

(Санкт-Пецярбург). Пазіцыя даецца ў апрацоўцы 
вядучага рубрыкі.

№4 Белыя: a7, b2, c1, e1, e7, h6 (6).
Чорныя: b4, d4, d8, f2, f4, g3, g5, h2 (8).
Знайдзіце выйгрыш за белых пры іх першым ходзе.

Бліц-конкурс
Бліц-конкурс прапануе правесці на свае прызы наш 

актыўны чытач Леанід Жыхар з Мядзела. Першыя 
заданні – гэта камбінацыі з партый, якія сустракаліся ў 
турнірах, апрацаваныя як кампазіцыі.

№5 Белыя: а3, d2, e3, g3, g5, h4 (6).
Чорныя: b4, c5, c7, d6, e5, e7, h6 (7).
№6 Белыя: b6, c1, c5, d2, d4, e3, f2, f4, h4 (9).
Чорныя: a3, a7, b4, d6, d8, e7, f6, g7, h6, h8 (10).
Аўтар наступнага задання – вядучы рубрыкі.
№7 Белыя: a5, b4, c7, d4, e3, f4, g3, h4 (8).
Чорныя: a3, a7, b6, d8, e7, h2, h6 (7).
Знайдзіце выйгрыш за белых пры іх першым ходзе.

Школа кампазіцыі
Па матывах пазіцыі №9, апублікаванай у «Народнай 

Волі» 12 лютага 2019 года, актыўны ўдзельнік нашай 
рубрыкі Генадзь Андрэеў прапануе такую практычную 
версію.

№8 Белыя: a1, b2, c3, d2, e3, f2, h2 (7).
Чорныя: a5, b4, c7, d6, d8, e5 (6).
а3(e7), c5, b2(a3), b4, f8,h6(g5), b8 х.

Міжнародныя шашкі
Прадстаўляем творы ўкраінскага майстра Станіслава 

Усцьянава, якія аўтар прапануе спецыяльна для нашай 
рубрыкі.

№9 Белыя: 21, 27, 
30, 31, 33, 35, 40 (7).

Чорныя: 12, 16, 18, 
19, 20, 22, 28 (7).

26(39), 25, 23, 37, 
32, 34, 42 х.

№10 Белыя: 14,15, 
24, 28, 30, 34, 37 (7).

Чорныя: 4, 7, 11, 
13, 26, 32, 35 (7).

31, 14-10, 20, 9, 
4(12, 41), 32(46), 30(36), 
41, 24, 24 х.

№11 Белыя: 19, 28, 37, 39, 42, 44, 50 (7).
Чорныя: 7, 8, 9, 20, 30, 34, 45 (7).
40, 14, 1(39), 38(41), 44, 6, 46 х.
№12 Белыя: 18, 20, 26, 30, 43, 45, 50 (7).
Чорныя: 7, 8, 13, 16, 18, 36, 37 (7).
21, 11, 42(41А), 37, 38, 40, 48 х. А(40, 41), 45(46), 

43-38(19), 37, 32, 34 х.

Падводзім вынікі
Бліц-конкурс («Народная Воля» ад 19 сакавіка 

2019 г.).
№6 – e3(d6), e7(d6A), h8, c3(b6), a5 x A(h6), d8 x.
№7 – c7(d2), b8, e7, f8(g3A), d6, h2 x. A(b4), a3, d6 x.
№8 – de7, c1, ab2, a3, g5, b6, g1 x.
№9 – c7(g7A), cf4(h6), c7(fg5), h4(f6), d8(b6, f4), b6(e5), 

g1(g3, d4), e3 x. A(g5), h4(f6), d8(g7), e7, h8 x.
Апошняе заданне аказалася самым складаным для 

ўдзельнікаў конкурсу. Падрабязнае рашэнне яго прывёў 
толькі Сяргей Бурко. Ён і стаў пераможцам другі раз.

«Народная Воля» ад 9 красавіка 2019 года.
№1 – b2, a5, f8(h6), c5, c7 x.
№7 – 41, 3, 34, 10, 46 x.
Дакладныя адказы даслалі: Аляксандра Камінская 

(Вілейка), Юрый Голікаў (Цвер, Расія), Эдуард 
Дамброўскі, Віталь Варушыла, Іван Наўроцкі (Мінск), 
Аляксандр Шурпін (Клімавічы), Уладзімір Бандарык 
(в. Лугавая Слабада Мінскага раёна), Рыгор Краўцоў 
(в.Рублёўск Круглянскага раёна.), Уладзімір Валчкоў 
(Маладзечна), Леанід Жыхар, Фёдар Карпей (Мядзел), 
Ігар Ананіч (Гродна), Уладзімір Панько (Камянец), 
Сяргей Бурко (Орша), Анатолій Чумакоў (Светлагорск). 
Дзякуем за лісты і спадзяёмся на вашу далейшую 
актыўнасць.

Свае лісты дасылайце на адрас: 220030 Мінск, вул. 
Энгельса, 34а, «Шашкі» або на электроны адрас: shulga.
checkers@gmail.com.

Віктар ШУЛЬГА,
міжнародны майстар спорту  

па шашачнай кампазіцыі.

Владимир БАЗАНОВ:
«Честно скажу: работаю практически  

по шестнадцать часов в сутки…»
Новый председатель ассоциации «Белорусская федерация футбола»  

откровенно рассказал «Народной Воле» о своем прошлом и настоящем.
Около трех месяцев назад 

бывшего профессионально-
го военного и действующего 
депутата Палаты предста-
вителей избрали на почет-
ную должность руководите-
ля Федерации футбола. Но 
пришел к этому Владимир 
БАЗАНОВ не сразу…

«Жену я называл 
декабристкой…»
– Мне еще 14 лет не 

было, когда я поступил в 
Ленинградское суворов-
ское училище, – рассказыва-
ет Владимир Александрович. 
– Я вам честно скажу: рань-
ше патриотизм находился на 
очень высоком уровне. Была 
борьба идеологий, мы обща-
лись с реальными участниками 
Великой Отечественной войны, 
я знал, что служить и защищать 
Родину – это престижно.

И сегодня, конечно, ни 
о чем не жалею, хотя судьба 
меня, как говорят, побросала. 
Два раза был в Афганистане, 
служил в Забайкалье. У меня 
родители – простые люди, так 
что «теплых мест» никто не 
предлагал, я всего достигал сам. 
Мама, кстати, до сих пор живет 
в Городке Витебской области, 
около десяти лет работала бри-
гадиром на свиноферме. Отец в 
лесхозе трудился.

Сразу после Афгана 
женился. Свадьба была в 
Витебске, и, надо сказать, 
погуляли знатно. Раньше 
ведь как такие мероприятия 
проходили? Полтора дня у 
жены гости гуляют, столько 
же – у мужа. Супруга закон-
чила Витебский педунивер-
ситет, но довольно спокойно 
восприняла сообщение, что 
меня отправляют в Забайкалье.

– Места там, говорят, кра-
сивые…

– Да, а еще там зимой прихо-
дилось ходить на полигон, когда  
столбик термометра опускается 
до минус 47. Так что я жену дека-
бристкой называл, она со мной 
16 переездов перенесла.

Помню, в военном город-
ке в Забайкалье было всего 
семь пятиэтажек, горячая вода 
отсутствовала, так что, когда 
родился сын, нужно было в 
ванную бросать 3–4 кипятиль-
ника, чтобы искупать малыша. 
Но ничего, пережили и это.

Позже закончил Военно-
артиллерийскую акаде-
мию имени Калинина и был 
направлен для прохождения 
службы в Германию.

– Повышение?
– Однозначно. Но я всег-

да хорошо относился к работе, 
поэтому был и карьерный рост.

– В ваше время «дедовщи-
на» в армии была?

– «Дедовщина» бывает 
тогда, когда плохо работает 
первичное звено – командир 
взвода, роты… Это они 
должны все держать под 

контролем. Но у меня никогда 
не было никаких доносчиков, 
потому что я сам начинал с 
командира взвода и знал, что 
всегда нужно чувствовать 
коллектив. Маршал Жуков 
как-то сказал: «Вооруженными 
силами командую я и 
сержанты». Поэтому, если ты 
для солдата авторитет, если 
он тебя уважает, то и «дедов-
щины» никакой не будет. Но 
будет дисциплина.

– Кстати, в Германии 
военным хорошо платили?

– Я застал время, когда 
уже рушилась Берлинская 
стена и когда произошло 
объединение Германии, нам 
давали бундесмарки. Получал 
примерно 1100 марок в месяц, и 
тогда это были неплохие деньги. 
Можно было не одну машину 
купить при желании.

Не армией единой
– Владимир Александ-

рович, в 2010–2012 годах вы 
были председателем правле-
ния брестского «Динамо». Как 
там оказались?

– Я всегда любил футбол, 
ходил на матчи, позже был при-
глашен в состав правления клу-
ба. Затем поступило предложе-
ние от руководства Брестского 
облисполкома стать во главе 
клуба. И я посчитал это за честь, 
хотя тогда «Динамо» было в 
очень сложном положении. Не 
хватало финансирования, слу-
чались задержки с зарплатой. Я 
спокойно жил только с 10 по 20 
число каждого месяца, потому 
что в остальные дни теребили 
футболисты: «Когда будут день-
ги?» И я их понимал. У игроков, 
может быть, зарплаты и выше, 
чем у простых рабочих, но у 
каждого семья, которую нужно 
кормить.

Поэтому проблему стара-
лись решать. Помогало руко-
водство города и области, 

деньги находили. И даже в 
такой ситуации команда игра-
ла неплохо – мы же борисов-
ский БАТЭ на их поле обы-
грывали!

– А что за конфликт у вас 
был с председателем БФСО 
«Динамо» Юрием Бородичем, 
который до этого возглавлял 
Федерацию хоккея?

– Был не конфликт, а 
спорная ситуация. В 2012 году из 
общества «Динамо» нам пришло 
письмо за подписью Бородича, 
в котором сообщалось, что 
мы должны либо платить за 
использование динамовского 
бренда, либо менять название 
клуба. Вначале были выставлены 
небольшие деньги, но затем 
сумма выросла в разы. В итоге 
дошло до того, что мы должны 
были ежемесячно отдавать 
обществу «Динамо» 10–20 тысяч 
долларов.

Переговоры ни к чему не 
приводили, но, учитывая, в 
каком финансовом состоянии 
находился клуб, мы не могли 
себе позволить кому-то что-то 
отдавать.

Выход был найден. В то 
время я уже был депутатом 
Палаты представителей, 
поэтому официально обратился 
в Центр интеллектуальной 
собственности, который 
принял решение, что наша 
эмблема и название «Динамо-
Брест» отличаются от минских 
аналогов.

– А зачем обществу 
«Динамо» вообще надо было 
идти на конфликт?

– Видимо, Бородич искал 
дополнительные средства. 
Говорил так: «Владелец минско-
го «Динамо» Юрий Чиж платит, 
а чем вы особенные?» Но, как 
видим, история для нас закон-
чилось на мажорной ноте.

Футбол – в массы!
– Это было лично ваше 

решение баллотироваться на 

пост председателя федерации 
или так решили в высших 
инстанциях?

– Если я сам предло-
жил свою кандидатуру, зна-
чит, это было мое решение. 
Повторюсь: футбол мне не 
чужд. Поработав в структуре 
брестского «Динамо», я понял, 
что и новый вызов мне тоже 
интересен.

– Один из главных пун-
ктов в вашей программе – 
поднять на новый уровень 
детско-юношеский футбол и 
массовый спорт…

– Мне кажется, что это 
очень важно, если мы хотим 
видеть в нашем футболе пер-
спективы. И я считаю пра-
вильным решением, что в 
каждом районе Минска для 
детских школ нужно постро-
ить стадион с искусственным 
покрытием. Сейчас как раз и 
начинам работать над этим 
проектом.

Если поднимем детский 
футбол, вот тогда будет и 
результат. Это за 2–3 года не 
сделаешь, думаю, лет десять на 
это понадобится.

– Проекты – хорошо, но 
деньги на это есть?

– Строительство стадионов 
будет финансироваться по 
линии ФИФА и УЕФА. На 
следующий год запланировано 
строительство стадиона для 
детей в Барановичах, также 
в планах построить такие 
же арены в Молодечно, 
Волковыске, Речице и Полоцке.

Вы знаете, почему Исландия 
сегодня не на задворках миро-
вого футбола, а среди лиде-
ров? У них сейчас в стране 
на 336 тысяч населения 112 
футбольных полей. 12 манежей 
и еще столько же построят. В 
Исландии снизился уровень 
наркомании, табакокурения, 
употребления спиртных 
напитков. У исландцев всего 
100 профессиональных 

футболистов, а из 23 
футболистов национальной 
сборной 22 играют в 
престижных европейских 
клубах. Вот какого они достигли 
результата! Но к этому надо 
идти с самого низа…

– Ледовых дворцов в 
Беларуси тоже настроили 
предостаточно, а на выходе 
имеем полный ноль. Может, 
не в дворцах и полях дело?

– Я не хочу вдаваться в 
хоккейную тематику, там сво-
их специалистов и аналитиков 
хватает. Но то, что футболь-
ные поля нужны для детских 
школ, это для меня очевидный 
факт. Я проехал по стране и 
посмотрел, что происходит в 
нашем футбольном хозяйстве. 
Вы бы видели, на каких полях 
сегодня тренируются дети! Об 
этой проблеме нужно гово-
рить не общими фразами, а 
конкретно решать проблему.

– Знаю, что и с детскими 
тренерами есть проблемы…

– Есть, конечно, никто же 
этого не скрывает. Некоторые 
работают на нескольких рабо-
тах, потому что не хватает 
денег. Мы вот сейчас дума-
ем, что нужно сделать, что-
бы у того же детского тренера 
как минимум тысяча рублей 
была зарплата, решаем вопрос 
на разных уровнях. Кстати, 
Молодечненскую СДЮШОР 
хотим сделать образцовой 
школой, и уже на опыте ее 
работы будем совершенство-
вать работу в других регионах.

– Сколько сейчас получа-
ет детский тренер?

– Думаю, 500–700 рублей, 
не больше. Но в разных шко-
лах по-разному.

– Это мало?
– Безусловно, мало. Чело-

век вместо того, чтобы на 
основной работе сконцентри-
роваться, думает, где еще под-
работать. Всем известно, что 
бывает, когда гоняешься за 
двумя зайцами.

«Займусь футболом, 
в депутаты больше 

не пойду…»
– Не так давно был 

отправлен в отставку глав-
ный тренер сборной Игорь 
Криушенко, на его место 
пришел Михаил Мархель…

– В апреле на исполкоме 
мы уточнили задачу Игорю 
Криушенко – занять в отбо-
рочной группе 3-е место. 
Но после проигрыша сбор-
ным Германии и Северной 
Ирландии нужно было что-то 
менять.

– Так ведь проиграли 
совсем не слабым командам…

– Понятно, что Германия 
– гранд мирового футбола и 
котируется намного выше 
нас, но с Северной Ирландией 
ведь можно было брать очки. 
А если задача не выполнена, 
надо менять тренерский штаб.

Понятно, что не все были 
довольны. Недавно Андрей 
Сацункевич, который долгое 
время в сборной тренировал 
вратарей, с обидой высказал-
ся в СМИ, что он мне яко-
бы перешел дорогу. Да никто 
мне дорогу не переходил! И 
если ты на самом деле всей 
душой болеешь за футбол, но 
даже не появляешься в феде-
рации, а сидишь на Березине и 
рыбу ловишь, то о чем можно 
говорить? Даже в апреле, ког-
да собрались на исполком все 
тренеры, Сацункевич не соиз-
волил туда прибыть. Как мне 
общаться с человеком, если 
он в федерацию не приходит? 
Такси посылать? Я не пони-
маю, почему у людей такое 
отношение к делу.

Но сейчас задача для сбор-
ной остается прежней – выход 
на чемпионат Европы 2020 года 
через Лигу наций. Это слож-
но, но возможно. Хотя не надо 
думать, что Грузия, Македония 
или Косово – это какие-то маль-
чики для битья. Футбол во всех 
странах прогрессирует, слабые 
подтягиваются к сильным.

– Владимир Александ-
рович, вам, как бывшему 
военному человеку, навер-
ное, тяжело работать в спор-
тивной сфере?

– А я из этой сферы никог-
да не уходил. В детстве всег-
да любил футбол, хоккей, 
занимался легкой атлетикой 
и лыжами. Я люблю гандбол. 
Cмотрю практически все фут-
больные чемпионаты Англии, 
Испании, меня интересует 
Кубок Америки. Даже жен-
ский футбол интересен.

– Год назад ваш нынеш-
ний первый заместитель 
Юрий Вергейчик навлек на 
себя гнев многих спортсме-
нок, когда сказал, что «фут-
бол – не женский вид спор-
та, предназначение женщин 
– рожать, а не издеваться над 
организмом».

– Вырвалась у человека 
фраза на эмоциях, и за это все 
уцепились. Но я хочу сказать, 
что именно Юрий Вергейчик 
будет у нас в стране развивать 
женский футбол, так что надо 
забыть то, что было сказано, 
и лучше подумать о том, что 
нужно сделать.

– Должность председателя 
федерации – хлопотное дело?

– Я вам честно скажу: 
работаю практически по шест-
надцать часов в сутки. Кстати, 
пока еще нахожусь в парла-
менте, в федерации зарплату 
не получаю.

– Снова будете баллоти-
роваться в Палату предста-
вителей?

– Чтобы был результат, 
нужно заниматься каким-то 
одним делом. Поэтому я для 
себя решил – буду работать на 
благо белорусского футбола…

Алесь СИВЫЙ.


